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Andorra va admi-
nistrar ahir les pri-
meres dosis de la va-
cuna infantil, adre-
çada a nens i nenes 
d’entre cinc i 11 

anys. Segons va detallar la cap de 
l’Àrea de Prevenció, Promoció i Vi-
gilància del Ministeri de Salut, Ro-
sa Vidal, durant la tarda d’ahir es-
tava previst que s’inoculessin una 
vintena de vaccins al vestíbul de la 
planta -3 de l’Hospital Nostra Se-
nyora de Meritxell, espai establert 
de zona provisional per atendre els 
primers infants. De fet, l’inici de la 
campanya restarà, de moment, en 
aquestes primeres 20 dosis, ja que 
no es reprendrà la vacunació fins al 
14 de febrer. Tal com va exposar Vi-
dal, tenint en compte que el termi-
ni entre dosis és de 21 dies, si s’ino-
culava el primer vaccí als menors la 
setmana vinent, el segon coincidi-
ria amb una setmana festiva escolar 

El Govern confirma que hi ha una vuitantena de 
nens inscrits a la plataforma per rebre el vaccí

La incidència del virus segueix a la baixa, amb 
un descens dels casos actius i dels ingressats

LÍDIA LÓPEZ
ESCALDES-ENGORDANY

@waitforlil
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La campanya amb 
infants es reprendrà 
el 14 de febrer i així la 
segona dosi no toqui en 
les festes de carnestoltes

EL PERIÓDICO DE CATALUNYA

33 Una nena rep la vacuna contra la covid-19.

«S’ha intentat que les 
famílies facin l’esforç 
de parlar-ho. Que just 
s’hagi obert el registre 
i ja hi hagi 80 inscrits 
és un bon senyal»

Rosa Vidal
PREVENCIÓ, PROMOCIÓ I VIGILÀNCIA

bon senyal». A més, a l’apartat sobre 
vacunació de la pàgina web del Go-
vern, també s’ha afegit una publi-
cació amb les preguntes freqüents 
sobre la vacunació als infants, a la 
vegada d’estar «oberts a donar qual-
sevol informació al respecte», tant a 
mares i pares com a pediatres.

TÒNICA A LA BAIXA / Pel que fa a l’actua-
lització sanitària, Vidal va informar 
que les darreres 24 hores s’havien 
detectat 129 positius a Andorra, que 
elevaven el total d’infectats a 36.599. 
Aquesta dada, sumada a les noves 
265 altes registrades –de 34.223 con-
cedides–, es van traduir en un nou 
descens dels casos actius. Concre-
tament, es van reduir en 36 perso-
nes respecte de la jornada anterior, 

situant-se en 2.229. D’aquests, n’hi 
havia 14 ingressats a l’hospital, dos 
menys que el dijous: 11 eren a plan-
ta i tres a l’UCI, dos dels quals sota 
ventilació mecànica. «Esperem que 
els dies vinents es mantingui la tòni-
ca a la baixa», va declarar la respon-
sable, que va assegurar que «no pre-
veiem cap circumstància que pugui 
motivar una baixada de casos». Sigui 
com sigui, va precisar que la presa de 
decisions respecte de nous alleugeri-
ments en les restriccions per la pan-
dèmia es prendran en funció del seu 
avenç, assegurant que «cada dilluns, 
el Consell de Ministres fa una avalu-
ació molt acurada per donar noves 
directrius», i incidint que des del Go-
vern es duu a terme «una vigilància 
continua». 

Sobre la població escolar, la cap 
de l’Àrea de Prevenció, Promoció i 
Vigilància de Salut va compartir que 
hi havia set aules en vigilància acti-
va i 71 en vigilància passiva. I respec-
te del pla de vacunació, va indicar 
que ja s’han administrat 154.234 va-
cunes al Principat. En darrera ins-
tància, va cloure l’actualització de 
les dades epidemiològiques remar-
cant que no s’havia hagut de lamen-
tar cap víctima, així que el còmput 
de defuncions restava en 147.

Finalment, preguntada per la 
premsa, Vidal va informar que en 
data del darrer dimecres, un total de 
set farmàcies s’havien adherit a l’op-
ció d’administrar-se dels tests d’an-
tígens comprats pel Govern i que es 
vendran a 2,80 euros la unitat. H

–corresponent a carnestoltes–, un 
fet que podria resultar un «incon-
venient». «Això facilitarà molt més 
a les famílies poder rebre aquesta 
vacuna», va valorar la cap de l’Àrea 
de Prevenció, Promoció i Vigilàn-
cia de Salut. D’altra banda, de cara a 
aquestes pròximes jornades de vacu-
nació, la responsable també va mati-
sar que s’està treballant per establir 
un punt definitiu per aquesta cam-
panya, amb la voluntat «d’optimit-
zar recursos», trobant un espai prou 
ampli al mateix hospital.

Així mateix, Vidal va puntualit-
zar que ja hi havia 80 infants ins-
crits a la plataforma per rebre la va-
cuna, que és la mateixa que es va cre-
ar per registrar les demandes dels 
adults. «S’ha intentat que les famíli-
es facin l’esforç de parlar-ho i pren-
dre una decisió de consens, parlant-
ho també amb el metge», va posar 
en relleu, afegint que «entenem que 
molta gent ha fet aquesta concilia-
ció, i el fet que just s’hagi obert el re-
gistre i ja hi hagi 80 inscrits és un 

Comença la vacunació infantil
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La natura que 
dominava, ara 
és engolida pel 
ciment

Els arquitectes diuen que «les 
torres es mengen la muntanya»

la imponent naturalesa que fins ara 
dominava el paisatge sigui engolida 
per unes torres de ciment. Per això 
des del COAA creuen que el projecte 
previ hauria d’haver estat molt més 
exhaustiu, posant el focus en les pos-
sibles afectacions que, més enllà del 
dany visual que puguin provocar, 
també suposen una «manca d’allibe-
ració de l’espai». A més, els arquitec-
tes denuncien que en una de les tor-
res hi ha hagut un error de normati-
va o d’arquitectura que ha permès la 
creació d’un mur cec de 20 plantes. 
Tot i això, els experts estan a l’espera 
de veure si les torres aporten més be-

L
a construcció de les torres 
del Clot d’Emprivat són, 
sens dubte, un dels projec-
tes arquitectònics més polè-
mics dels últims anys en el 

nostre país. És vox populi que a la ma-
joria de la ciutadania no li agrada, 
ja que sembla que cada vegada més 
Andorra va perdent la seva essència 
de país de muntanya per convertir-
se en una mena de gran urbs que no 
arriba a ser mai allò que sigui que 
pretén imitar. I no només ho diu la 
gent de carrer. Sembla que el Col·legi 
d’Arquitectes (COAA) tampoc n’és 
partidari. La seva degana, Zaira Na-

dal, assenyala que hi ha torres que 
tripliquen l’altura dels edificis que 
les envolten i que, vistes a peu pla, 
sobrepassen les muntanyes. Això fa 
que si obtenim una vista panoràmi-
ca del centre d’Escaldes-Engordany, 

neficis que perjudicis a la població i 
desitgen que, un cop acabades, apa-
reguin les zones verdes i les voravies 
més àmplies promeses per tirar en-
davant les obres. 

En qualsevol cas, i deixant de ban-
da els aspectes purament arquitectò-
nics i estètics, no hem d’oblidar que 
ens trobem en un moment social-
ment delicat, en què el més urgent és 
construir pisos de lloguer a preu as-
sequible i que aquests apartaments 
de luxe, en els quals la classe treba-
lladora del Principat amb prou fei-
nes es podrà arribar a pagar mai una 
habitació, no hi aporten cap solució. 

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
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compet a la persona que contracta la publicitat.
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E
l pressupost per al 2022, 
que vam aprovar dilluns 
passat al Consell General, 
ha de ser l’eina que acom-

panyi Andorra en el camí de la recu-
peració. Els indicadors econòmics 
–després d’un primer semestre de 
l’any passat molt dur per les restric-
cions de mobilitat dels països ve-
ïns–, es van començar a recuperar 
durant l’estiu, es van consolidar a la 
tardor, i s’estan mantenint en una 
temporada d’hivern que apunta a 
xifres de nivells prepandèmia, fins 
i tot superiors en alguns aspectes. 
Aquest context demostra que An-
dorra té capacitat per recuperar-se, 
i ràpidament.

A la vegada, però, el pressupost 
per a l’any en curs també té en 
compte aquelles persones i empre-
ses que més s’han vist afectades per 
la crisi sanitària. Ho demostra l’in-
crement de quatre milions d’euros 
de transferències al SAAS per conti-
nuar reforçant l’estructura sanità-
ria, així com els dos milions d’euros 
d’increment per a la CASS, per as-
sumir tots aquells serveis mèdics i 
costos derivats de la pandèmia. Una 
pandèmia que ha tingut molts efec-
tes socials, motiu pel qual el pressu-
post contempla un augment de 2,7 
milions a la dotació per a ajudes so-
cials i per a institucions sense fina-
litat de lucre, que col·laboren en la 
prestació de serveis en la lluita con-
tra la covid-19.

La finestra
oberta

El pressupost 
de la 
recuperació
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Ara bé, com deia a l’inici, la situ-
ació sanitària i econòmica actual 
mostra que ens trobem en un punt 
d’inflexió, que ens ha de permetre 
sortir d’aquest parèntesi de gairebé 
dos anys per seguir amb l’objectiu 
de treballar per una Andorra de pro-
grés, sostenible, resilient i d’oportu-
nitats, a la vegada que una Andorra 
que té cura de la seva població i pa-
trimoni. 

Entrant al detall al pressupost, 
així queda demostrat. Per exemple, 
amb la partida per a la finalització 
del nou Centre Residencial d’Edu-
cació Intensiva (el CREI), que s’in-
augurarà molt properament i que 
donarà resposta als joves amb pro-
blemes greus conductuals i d’addi-
cions, perquè no hagin de marxar 
fora d’Andorra a tractar-se. També 
la inversió en educació, com els 1,4 
milions que es destinaran al centre 
escolar de Ciutat de Valls. Per seguir 
posant fil a l’agulla a la problemàti-
ca de l’habitatge, es posarà en mar-
xa el projecte de Borda Nova, amb 
una quarantena de pisos a preu as-
sequible. També s’habilitarà una vo-
ravia entre el poble de la Massana i 
d’Arinsal, un projecte que va ser el 
més votat per la ciutadania en els 
pressupostos participatius del 2019 
i que va haver de ser posposat per la 
pandèmia. 

En clau de progrés, una inversió 
destacada és l’edifici multifuncio-
nal, que donarà un plus i comple-
mentarà l’oferta turística per en-
fortir el nostre país davant altres 
competidors. Amb aquest projecte 

mirem el futur, però aquest pressu-
post també mira el passat i el prote-
geix, amb inversions destinades a la 
reconstrucció del campanar de Sant 
Vicenç d’Enclar, les obres de millora 
al Santuari de Meritxell i les de con-
solidació i embelliment del pont ro-
mànic de la Margineda. També veu-
ran la llum dos projectes històrica-
ment abandonats: l’Arxiu Nacional, 
que definitivament s’ubicarà a l’edi-
fici annex al Ministeri de Cultura, i 
la rehabilitació de l’edifici de Ràdio 
Andorra, que s’acabarà enguany.

Així mateix, i fruit d’una esme-
na presentada per la majoria, es des-
tinarà una partida als estudis per a 
la rehabilitació de l’edifici de l’an-
tic hotel Casamanya. La proposta fe-
ta pel Govern, és a dir, ubicar-hi el 
Ministeri de Medi Ambient i Agri-
cultura, és el model de projectes di-
namitzadors pels quals apostem i 
lluitem. El doble vessant d’Ordino, 
parròquia arrelada a la tradició agrí-
cola i ramadera i el primer territori 
del país declarat Reserva de la Bios-
fera, fan d’aquesta una aposta ideal.

Per tant, queda palès que el pres-
supost pel 2022, al que el Grup Par-
lamentari Demòcrata vam donar 
ple suport, és ambiciós, acompanya 
el creixement econòmic, però tam-
bé acompanya aquelles persones 
afectades socialment i econòmica-
ment per la pandèmia. En definiti-
va, és un pressupost en benefici de 
les persones que viuen al nostre país 
i que aposta pel futur d’Andorra. H
President del Grup Parlamentari De-
mòcrata

ENSEÑAT
CARLES 
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La tribuna

La dignitat no té preu, però sí veu
En realitat som aquí sobrevivint. Treballant per pagar. I contents de treballar i de no pagar per poder treballar

Marina Amat

FLICKR

JOAN R.

E
l polític professional –naci-
onal o internacional, amb 
classe o sense–, que alguns 
dieu que us representa, de 
fa dies es dedica amb ànsia 

a construir les formes, els gestos i 
la subtilesa amb què provarà de fer 
creïble l’argumentari que necessita 
per a les properes eleccions, per ex-
plicar-se i explicar-ho tot, i per con-
tinuar vivint com un rei a costa del 
vostre treball i del vostre vot. Pro-
metrà horitzons renovats i fites en-
revessades, i promourà objectius i 
agendes subtils del 2030 impossi-
bles d’acomplir, però ens hi inclou-
rà i s’hi inclourà.

Ens afectarà? Molt. Ens importa-
rà? No.

Sap com ningú que, com a treba-
lladors i classe mitjana vinguda a 
menys que som, ja ens hem donat 
per vençuts; que pagarem impos-
tos sense dir ni piu i acceptarem que 
s’encareixi el cost de la vida, per tal 
que la seva, la seva vida –que té més 
valor que la nostra pel que es veu– i 
el seu tren de vida li permetin anar 
en manada a Dubai, cosa que curi-
osament ja no fa estarrufar el nas a 
ningú del país ni de la premsa, opor-
tunament assilvestrada. (No pas 
com en el binomi 2009-2011, en què 
el cap de govern de torn es va hostat-
jar en un hotel a Nova York per com-
plir amb les Nacions Unides i certa 
premsa va escampar merda, deco-
rant pàgines i més pàgines amb ins-
tantànies d’habitacions sumptuo-
ses, trobades a internet i que no es 
corresponien amb el nivell final de 
les estances contractades, com si es 
tractés d’un publireportatge de re-
vista barata del cor. Bonica polse-
guera van aconseguir alçar.)

El polític professional no pot –i 
no sap– anar enlloc si no fa bullir 
abans l’olla dels contactes, dels fa-
vors i dels pressupostos. Dels con-
trastos i dels excessos. Mai no ha 
de deixar de bullir, l’olla. I la padri-
na l’ha d’anar remenant constant-
ment. Amb nosaltres dins, és clar. 
Rostint-nos-hi. 

Ja vam haver de viure, si no vols 
per força, el metro aeri i l’Andor-
ra 2020, i fa ben poc hem passat 
pel sedàs de l’obertura econòmica 
i els ciclistes internacionals. I ara 
Dubai. Inversió econòmica a l’ex-
trem. Dubai ha servit per mostrar 
en aquell món, que deu ser ben bé 
que ja és el nostre, que Andorra és 
país lliure i acollidor per invertir-hi, 
destí sublim per fer-hi negocis. No 
cal que vinguin a viure-hi. Arribin. 
Hostatgint-s’hi el temps necessari. 
Tanquin els negocis que els convin-
gui i marxin. I ràpid. Vagin sempre 
ràpid, per favor.

Havíem oblidat, els que ens que-
dàvem aquí, els que ens sentim 
d’aquí, els que vam néixer aquí, els 
que només ens tenim a nosaltres, 
que som classe mitjana invisible –
una manera força dúctil de no con-

de lluita i, juntes, convencerien la 
professora catalana que aportava 
l’Institut Ramon Llull per posar en 
contra meu els estudiants més jo-
ves. Deu de trenta. Gent que no em 
coneixia de res. En fi.

Espero que la vida els regali l’ex-
periència, mentre maduren, de co-
nèixer gent més exigent que ells ma-
teixos. Perquè si ara, de joves, cauen 
del pedestal, el cop els marcarà però 
la ferida sanarà.

En qualsevol cas, en un país nor-
mal s’hauria entès la meva fidelitat 
a l’empresa pública, a la llengua, a 
la feina ben feta i al país, i crec que 
ella –o elles– haurien hagut de dei-
xar l’Àrea i no pas jo. Accepto que 
vaig perdre els nervis una setmana 
abans de començar el Campus, fart 
de tantes traves que l’anterior direc-
tor de Política Lingüística m’havia 
posat, de la hipòcrita protecció que 
oferia encara a les meves suposades 
companyes i que incrementava la se-
va negativa a seguir qualsevol indi-
cació meva, fart del menyspreu que 
aquell passatger va accentuar quan 
la ministra Riva li comunicà que no 
el mantindria en el càrrec.

Però, si les coses haguessin anat 
a favor meu, a favor del més dèbil 
d’aquesta història, no estaríem par-
lant d’Andorra. Seríem en un altre 
país. 

En haver abandonat el PS aquell 
estiu, jo ja no tenia protecció políti-
ca. Era el moment exacte per acabar 
amb la meva carrera professional i 
la meva imatge.

Se’ls va obrir el cel als polítics pro-
fessionals quan se’m va humiliar 
públicament, però continuo dem-
peus i no defalliré en explicar a qui 
em vulgui escoltar el que em sobti 
dels que toquen poder: que un par-
lamentari –o n’hauríem de dir em-
presari?– faci treballar les seves em-
preses en l’esfera pública amb total 
impunitat; que un parlamentari –o 
n’hauríem de dir funcionari de Co-
mú?– mantingui dos sous de per 
si incompatibles; que s’endolli en 
un àmbit extremadament sensible 
com és el de la protecció de dades 
una persona inexperta que reclama-
rà assessors per tot. Per què no li pa-
guen de la seva butxaca, liberals i 
demòcrates, almenys la redecoració 
del despatx laboral?  

No responen a res. Se senten 
amos de tot. Però, hi haurà un dia 
que caldrà tenir memòria: l’excés 
d’arrogància accentua la debilitat.

Els polítics professionals o els 
que no tenen ofici ni benefici i ne-
cessiten ser figurants de despatx 
uns quants anys, no volen filòsofs ni 
pensadors ni periodistes punyents 
ni professors ni moralistes, òbvia-
ment, perquè no volen que la gent 
es plantegi res ni que aconsegueixi 
respostes; només, estats d’opinió i 
estadístiques favorables. La gent i 
el país no els importen. Només les 
seves carreres. I tot ho redueixen a 
rendibilitats econòmiques, resul-
tats electorals, visions cosmopoli-
tes i inversions, faraòniques si pot 
ser. Cregueu-me. Us governa gent 
asimptomàtica, que definitivament 
no sent res per vosaltres. H
Nacionalista andorrà . Filòleg

siderar-nos classe treballadora del 
tot– i que ja sabien els que ens ma-
nen i ja sabíem també nosaltres que 
callaríem.

En realitat som aquí sobrevivint. 
Treballant per pagar. I contents de 
treballar i de no pagar per poder tre-
ballar, com ja succeeix en altres so-
cietats. Perquè demà, al final del 
dia, puguem fer balanç d’allò que 
no hem comprat, malgrat els mer-
cats, la publicitat, l’engany i la nos-
tra fal·lera, convencent-nos de for-
ma astuta que no necessitàvem res 
d’allò que havíem vist. 

Massa sovint, inabastables, els ob-
jectius del polític professional ser-
veixen solament per justificar-se, 
alimentar-se i entretenir-se ell. I en-
tretenir-nos a nosaltres, tot dividint-
nos, és clar; no fos cas que ens unís-
sim i l’esclaféssim.

Els professionals de la política 
van anar enterrant de forma pro-
gressiva, pocs anys abans del final 
del segle XX, tota esperança d’actuar 
per l’interès general o pel bé comú, 
aquelles condicions de vida social 
que s’haurien de donar per al desen-
volupament col·lectiu i que perme-
ten la realització particular de ca-
dascun dels membres de la societat. 
¿Permetre que la gent progressi i ens 
pugui superar, que els estudiants si-
guin crítics i esdevinguin amb els 
anys els nostres jutges, que la gent 
visqui bé i satisfeta? Mai. Absoluta-
ment mai. Això només els ho podem 
permetre als nostres, als que tenen 
el prestigi de viure a Can Diumen-
ge, als que han vingut amb una car-
retada de milions a ser youtubers de 
bronze; als que tenen estalviat mig 
milió d’euros al banc; als supervi-
vents de despatx, als quals finança-
rem per la seva fidelitat encara que 
no entenguin de cap matèria, als...

Dos anys i medicació he necessi-
tat per sortir del pou en què em van 
entaforar dos benaventurades, des-
prés d’acorralar-me a la feina, fent-
se passar per víctimes i dones indig-
nades, però, amagant sibil·linament 

que eren les protegides d’un tercer, 
degenerat i covard, que es va man-
tenir sempre a l’ombra, l`únic ob-
jectiu conegut del qual era destru-
ir-me.

Afavorides per la ignorància de 
dos ministres acabades d’arribar a 
Govern i el seu atreviment feminis-
ta, que aleshores traspuava qualse-
vol decisió, no fou gens difícil ende-
vinar que Cultura i Funció Pública 
s’anirien enrocant en postures i de-
cisions contràries a la meva persona 
sense garanties, extrem que tampoc 
els importava gaire –ni els importa 
avui–, perquè en un exercici clar de 
degeneració de la figura de l’adver-
sari polític, quan et converteixen de-
finitivament en enemic i finalment 
en objecte –el qual podran maltrac-
tar, trencar i embrutar–, ja no hi ha 
camí possible de retorn, perquè, ni 
que s’ho proposessin, no veuen la 
persona, perquè no queda res de tu.

En defensa de la veritat, i per ex-
periència pròpia, cal dir –en haver 
treballat tants anys a Educació– que 
allí, a Educació, al costat de les tre-
pes –que progressen adequadament 
i ben ràpid certament– hi ha una 
munió de gent sana que promou de 
forma raonada el treball comunita-
ri, col·lectiu, l’entesa i el convenci-
ment en el servei públic. En altres 
escenaris de Govern, però, he expe-
rimentat que la teva dedicació s’im-
pregna com d’un tel de competitivi-
tat impossible de vèncer, com si el 
teu nivell d’adhesió a l’empresa pú-
blica es posés en dubte permanent-
ment i la sensació d’estar sol t’acom-
panyés sempre.    

Per pura casualitat, he topat amb 
uns correus electrònics de feina del 
maig del 2016 que fan evident la me-
va inquietud per uns edictes de la 

CASS en què, entre altres àmbits, 
s’examinaria de llengua catalana 
els candidats; però, la inconcreció 
del nivell exigit, les incògnites que 
envoltaven com i de quina mane-
ra, i amb quins mètodes, l’empresa 
externa plantejaria l’avaluació, em 
van perseguir els tres anys següents.

Just tres anys després, el maig del 
2019, descobreixo que una col·lega 
usava els nostres materials per con-
feccionar exàmens que després lliu-
raria a l’empresa privada de recur-
sos humans que treballava per a la 
CASS. Va ser ja un còctel impossi-
ble de digerir. El setembre del 2019 
m’obrien expedient de forma irre-
versible.

Va resultar un acte obscè que al-
gú robés materials de Govern per 
fer-hi negoci. Vaig defensar Govern, 
encara que, tal com ha anat tot des-
prés, no tinc clar que valgués la pe-
na.

Em vaig sentir profundament in-
dignat com a superior tècnic seu, ro-
tundament traïda la confiança, –en-
cara que les dos ministres concer-
nides em penso que encara avui no 
són capaces d’entendre-ho– i la vaig 
convocar. No em va negar res. Tam-
poc m’ho va acceptar. No es va po-
der conversar gaire. Simplement em 
recordà que, com a eventual, podia 
treballar per a una altra empresa.

No és aquesta la qüestió, vaig re-
plicar.

Tant era. La meva dissort ja esta-
va dictada.

Jo continuaria l’estiu estirant del 
Campus Universitari de la Llengua 
Catalana. Ella hi treballaria, apro-
fitant estones perdudes per redac-
tar un memoràndum de les suposa-
des disfuncions de l’Àrea. Es posa-
ria d’acord amb la seva companya 

El polític professional no pot –i no sap– anar 
enlloc si no fa bullir abans l’olla dels contactes, 
dels favors i dels pressupostos
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L
a degana del Col·legi Ofici-
al d’Arquitectes d’Andorra, 
Zaira Nadal (COAA), assenya-
la que «la construcció de les 

torres del Clot d’Emprivat es menja 
la muntanya, un dels símbols més 
preuats d’Andorra». Davant una opi-
nió general de la població que gene-
ra dubtes sobre l’impacte visual de 
les edificacions, Nadal va indicar 
que «hi ha torres que tripliquen l’al-
tura dels edificis del voltant, que vis-
tes a peu pla, sobrepassen les munta-
nyes que els rodegen i no s’integren 
en el paisatge». D’aquesta manera, 
Nadal va assenyalar que «la idea ini-
cial portava aire fresc al centre del 
país i es tracta d’un projecte que pre-
tén donar una sensació d’alçada im-
ponent», però «s’hauria d’haver rea-
litzat un treball previ més exhaustiu 
sobre les possibles afectacions dels 
edificis». Un dels principals proble-
mes que detecta el COAA és la «man-
ca d’alliberació de l’espai, sobretot 
si es mira des de la planta baixa». 

Pel que fa als aspectes arquitec-
tònics de les edificacions escalden-
ques, la degana va assenyalar que 
«una de les torres té una façana que 
s’anomena mitgera i és un mur cec 

À.P.

33 Panoràmica del centre d’Escaldes-Engordany amb les torres que s’estan construint. 

Els arquitectes denuncien que les 
torres «es mengen la muntanya»
El COAA creu que «s’hauria d’haver analitzat amb més profunditat les possibles afectacions dels edificis»

ÀLEX PONT
ESCALDES-ENGORDANY

@alexpontt

CONSTRUCCIÓ

sense tenir en compte la visió final i 
l’opinió pública.

Amb tot, el col·legi d’arquitectes 
resta a l’espera de poder veure si les 
torres  aportaran més beneficis que 
perjudicis per a la ciutadania. «Espe-
rem que quan treguin les tanques 
d’obra que envolten la parcel·la apa-
reguin zones verdes de parc i voravi-
es més amples que atorguin una vi-
sió més amable de la ciutat», va de-
sitjar Nadal.

REGLAMENT ACÚSTIC/ D’altra banda, 
una de les reivindicacions més re-
cents del col·legi d’arquitectes gira 
entorn la modificació del reglament 
acústic a les obres que contempla un 
nivell màxim de decibels, el mante-
niment de la maquinària, les protec-
cions acústiques adients i l’horari 
d’actuacions, entre altres. En aquest 
cas el Govern va canviar la llei per tal 
que la responsabilitat de les afectaci-
ons sonores durant el procés d’edifi-
cació recaiguin sobre els arquitectes 

«El disseny de la façana del mur cec d’un 
dels blocs crea un fort impacte visual; hauria 
d’haver sigut diferent»

«Esperem que quan treguin les tanques 
d’obra que envolten la parcel·la apareguin 
zones verdes i voravies»

Zaira Nadal
DEGANA DEL COL·LEGI OFICIAL D’ARQUITECTES

en comptes de les constructores. El 
COAA defensa el reglament, ja que 
les edificacions i les excavacions es 
poden allargar i pot afectar els veïns 
del centre urbà. A més, el sector de 
l’hoteleria també podria patir pèr-
dues econòmiques donades les mo-
lèsties que produeixen als hostes. 

Tanmateix, la degana va criti-
car la decisió del Govern de «bus-
car responsables», ja que «entenem 
que la responsabilitat recau sobre 
l’empresa constructora, que és qui 
està treballant sobre el terreny les 
24 hores del dia». De la mateixa ma-
nera, Nadal va assenyalar que «no 
entenem quina mena de control ha 
de dur a terme la direcció faculta-
tiva, és a dir, els arquitectes, si tan 
sols visitem els projectes en perso-
na durant una o dues hores a la set-
mana». Aquesta nova mesura provo-
ca que s’hagi de fer un estudi previ 
de les condicions acústiques i, per 
tant, l’encariment del projecte de-
finitiu. H

La mesura del 
reglament acústic fa 
que la responsabilitat 
recaigui directament 
sobre els facultatius

de 20 plantes». Aquest fet és un as-
pecte que va ser objecte de crítiques 
per part dels membres del COAA, ja 
que segons Nadal, «en desconeixem 
el motiu, però la normativa o l’ar-
quitectura han fallat a l’hora de dur 
a terme una mitgera de tant d’im-
pacte visual com aquesta». A més, 
va indicar que «la façana està tocant 
a un bloc de sis pisos i la normativa 
estableix que no es poden habilitar 
les finestres, però el disseny hauria 
d’haver sigut diferent o bé haver es-
tablert un conveni amb la propie-
tat de l’edifici contigu per canviar la 
forma de fer-ho». 

La degana del COAA va assenya-
lar que un altre de les incidències 
més remarcables gira entorn l’as-
solellament de la zona. «Les torres 
projecten unes ombres considera-
bles, i malgrat que sembla que actu-
alment hi ha certa distància entre 
elles, és possible que es construei-
xin més edificis d’aquest calibre». En 
aquest sentit, la postura dels arqui-
tectes critica que l’edificació s’hagi 
dut a terme de manera precipitada 
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33 Pere López (d’esquena) i Xavier Espot, ahir durant la primera reunió per la reforma fiscal.

@albert_belis

FISCALITAT

L
a taula de treball per a la re-
forma del marc tributari va 
començar a caminar ahir 
en la primera trobada que 

va tenir lloc al Centre de congressos 
d’Andorra la Vella, amb la presència 
del cap de Govern, Xavier Espot; el 
ministre de Finances, Eric Jover, i el 
director del Departament de Tributs 
i Fronteres, Carles Ferreira. També 
hi van assistir representants dels 
set comuns i de tots els grups parla-
mentaris del Consell General. Des-
prés de la trobada, Jover va afirmar 
que «hem de deixar totes les portes 
obertes» per a aquesta reforma fiscal 
i «identificar on, com a Estat, les vuit 
administracions ens sentim més cò-
modes per enfocar el futur».

Jover anuncia 
una reforma fiscal 
amb «totes les 
portes obertes»
La taula de treball fa 
camí amb voluntat de 
consens entre les parts

ALBERT BELIS
ANDORRA LA VELLA

El titular de Finances va explicar 
que hi haurà dues reformes fiscals, 
una més immediata i menys ambici-
osa (per augmentar la recaptació en 
l’impost de societats sense tocar el 
tipus nominal) que entrarà a tràmit 
parlamentari d’aquí a poc i que po-
dria estar aprovada abans de les elec-
cions, i la més global que s’allargarà 
fins a la legislatura que ve.

Segons va declarar Jover, els tre-
balls per a aquesta reforma més 
global «ens han de portar a buscar 
el més ampli consens possible sen-
se apriorismes sobre cap on hem 
d’anar totes les institucions per bas-
tir un sistema fiscal que ens ha de 
permetre mantenir l’homologació 
internacional, continuar sent com-
petitius, reforçar l’estat del benes-
tar i mantenir la capacitat inverso-
ra de l’Estat».

En aquest sentit, va assegurar el 
titular de Finances, «no s’hi val fer 
una reforma dels comuns o del Go-
vern, sinó que hem d’entendre el 
problema en la globalitat». Per això, 
«el debat ha de ser el més ampli pos-

sible i buscar consensos, sense mar-
car-nos terminis, perquè una refle-
xió ambiciosa vol temps, pausa, po-
ques presses i anar cuidant el diàleg 
entre institucions». És a dir, «no hem 
d’entrar en solucions ràpides ni so-
bretot parcials», va assegurar.

Els actors participants en la tau-
la de treball van constatar ahir di-
versos neguits. En el cas del Govern, 
els exercicis durant la pandèmia 
han acabat amb dèficits a causa de 

la crisi sanitària, i per això caldran 
els recursos suficients per afron-
tar les obligacions en despesa soci-
al i sanitària. Els comuns, per la se-
va banda, han pogut reduir l’endeu-
tament gràcies a la font d’ingressos 
provinent de la bonança del sector 
de la construcció, una bonança que 
en el futur podria baixar i s’hauria 
d’afrontar des de les finances públi-
ques. I, per últim, la capacitat inver-
sora que caldrà cobrir. H

EL PERIÒDIC

33 Uns contenidors plens a vessar.

Els habitants del Pas de la Casa 
lamenten la deixadesa del poble

Els veïns del Pas de la Casa denun-
cien que el seu poble està molt dei-
xat. Segons han explicat a EL PERI-
ÒDIC uns habitants de la població 
encampadana, s’estan sumant un se-
guit de situacions que fan molt difí-

cil la convivència al Pas: el soroll de 
les festes nocturnes que fan impos-
sible dormir, la brossa acumulada 
fruit d’aquestes celebracions al car-
rer, i la manca de treta de neu i de gel 
a les voravies. «Que les discoteques 
estiguin tancades ens ha perjudicat, 
perquè quan la gent surt dels pubs 
segueix la festa al carrer, així que a 
partir de les 01.00 hores es fa impos-
sible dormir», van lamentar, assegu-
rant que ni el Comú d’Encamp ni el 
Govern els han aportat cap solució. 

Tampoc els han donat explicaci-
ons sobre el fet que no siguin prou 
curosos a l’hora de netejar el carrer: 
«Ens llevem i trobem tota la brutícia, 
i considero que a les 09.00 hores els 
carrers ja haurien d’estar nets», van 
valorar, denunciant que els conteni-
dors són sovint plens i els tests que 
haurien d’ocupar arbres i flors s’han 
convertit en cendrers. A més, tam-
bé va assegurar que sovint passen di-
es abans no retiren el gel de les vore-
res comunals, fins i tot per accedir 

Brutícia, gel a les voravies 
i soroll a les nits tenen 
indignats als veïns

CONVIVÈNCIA

L. L.
ESCALDES-ENGORDANY

«El debat ha de ser 
ampli i no hem d’entrar 
en solucions ràpides 
ni parcials; una reflexió 
ambiciosa vol temps»

ERIC JOVER
MINISTRE DE FINANCES

a serveis públics. «Això no s’adme-
tria a cap altra població de cap altra 
parròquia», van etzibar. Un descuit 
al qual, reclamen, cal afegir el greu-
ge impositiu que suposa el cens em-
fitèutic, pel qual «paguem més im-
postos que a Encamp», però que no 
es tradueix en una millor atenció, se-
gons van indicar.

I és que, tal com van reflexionar, 
es fa difícil que la corporació enten-
gui la realitat del Pas si no hi ha cap 
membre que hi visqui. «Estem molt 
disgustats pel fet de no tenir cap re-
presentant al comú, d’algú que dor-
mi al Pas de la Casa i n’estigui patint 
els perjudicis», van reclamar, posant 
de manifest que «és molt fàcil dirigir 
el Pas de la Casa des d’Encamp». H
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Col·loqui amb la selecció xilena d’esquí paralímpic
JOVENTUT 3El Punt d’Informació Juvenil d’Encamp va organitzar dijous una 
trobada entre una quinzena de joves encampadans i els membres de la se-
lecció xilena d’esquí paralímpic, aprofitant la seva estada a la parròquia 
per preparar els jocs paralímpics de Beijing 2022. Els quatre esportistes 
es van mostrar agraïts i molt contents de poder contar les seves vivències.

Afectacions als camins 
per l’episodi de vent

Els Premis VOC tornen 
a la Seu d’Urgell

SUCCESSOS 3Les fortes ventades re-
gistrades els darrers dies a la Massa-
na han provocat danys a les zones 
boscoses. Segons han explicat a EL 
PERIÒDIC veïns d’Escàs, al llarg del 
Camí del Vedat, que uneix la pobla-
ció amb Pal, hi ha desenes d’arbres 
i branques tombades que dificul-
ten la pràctica del senderisme a la 
zona, i alguns fins i tot, han quedat 
a tocar d’alguns habitatges.

CULTURA 3Els Premis VOC (Versió 
Original en Català), organitzats 
per Òmnium Cultural per promo-
cionar el cinema català, tornen a 
fer parada a la Seu d’Urgell. Segons 
va informar RàdioSeu, Cinemes 
Guiu acollirà dues de les sessions 
programades arreu del país. La pri-
mera serà el 17 de febrer a partir de 
les 19.00 hores, i la segona el dijous 
següent, dia 24, a la mateixa hora.

breus
COMÚ D’ENCAMP

Escaldes engega un sistema de 
recollida de residus voluminosos

MEDI AMBIENT

E
l Comú d’Escaldes-Engor-
dany engega dilluns vinent 
un nou sistema de recollida 
porta a porta de residus vo-

luminosos de manera gratuïta. Ho 
van presentar ahir la consellera de 
Medi Ambient, Mobilitat i Urbanis-
me, Cèlia Vendrell, i la cap del depar-
tament de Medi Ambient, Isabel Ro-
gé, les quals van explicar que la vo-
luntat principal de la reformulació 
del sistema és «optimitzar els trajec-
tes dels ciutadans i el tractament de 
residus per part de les deixalleries 
comunals i Ctrasa».

Vendrell va destacar que el servei, 
que recollirà els residus de gran di-
mensió que no es puguin mobilitzar 
a la deixalleria amb vehicles particu-
lars, només acceptarà els materials i 
estris d’ús domèstic, com poden ser 
neveres, sofàs o mobles molt volu-
minosos. «No agafarem els residus 
d’ús industrial, que han d’anar di-
rectament a Ctrasa, com per exem-
ple els materials excedents d’un pin-
tor professional o d’un establiment 
de restauració», va asseverar. A més, 
tampoc s’acceptaran els residus de 
petita envergadura, de manera que 
les persones que no disposin d’un ve-
hicle per poder-los transportar hau-
ran de demanar ajut a un veí o amic. 

33 Cèlia Vendrell i Isabel Rogé, ahir en roda de premsa a Escaldes-Engordany.

ANA / L. G.

El servei, que funcionarà amb previ avís, s’efectuarà dilluns, dimecres i divendres a primera hora

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

«Com a comú no podem caure en 
aquest sistema de recollida de petits 
estris, ja que ens podríem convertir 
en un servei de mudances», va dir.

El servei funcionarà amb previ 
avís. D’aquesta manera, els ciuta-
dans hauran de trucar al 890 865 
o contactar a través del WhatsApp 
622 645 per sol·licitar la recollida, 
que s’efectuarà dilluns, dimecres i 
divendres a primera hora del matí, 

per la qual cosa les persones interes-
sades hauran de baixar la brossa de 
grans dimensions els diumenges, 
dimarts i dijous entre del 20.00 i les 
22.00 hores. No es preveu una ampli-
ació dels horaris per dipositar els re-
sidus, per no destorbar als veïns, tot 
i que també es podran deixar al car-
rer durant la nit. L’incompliment de 
les indicacions pot comportar sanci-
ons de fins a 3.000 euros. H

@PeriodicAND

COMÚ D’ENCAMP

33 Laura Mas i David Cruz, durant la inauguració.

El Pas de la Casa exposa una 
dotzena de pintures d’Alícia Luño

El Comú d’Encamp va inaugurar 
aquest dijous al vespre l’exposició 
Epifanies i falsos déus de l’artista Alícia 
Luño, la qual es podrà visitar fins al 
3 de març a la sala d’exposicions de 
l’Oficina de Turisme del Pas de la Ca-
sa. L’activitat s’emmarca en el pro-
jecte desenvolupat pel Govern i els 
set comuns, La cultura no s’atura, i re-
cull un total de 12 pintures que cap-
turen elements del paisatge i de l’en-
torn en què la mà de l’home ha creat 
un miratge i volen plantejar diver-
ses reflexions als espectadors, com 
per exemple a què es dona impor-
tància avui en dia.
 Durant la inauguració, el conse-
ller de Cultura i Afers Socials encam-
padà, David Cruz, va destacar que és 
la primera vegada que l’espai «acull 
una exposició d’aquestes caracterís-
tiques» i va celebrar poder tenir l’ex-
posició de Luño durant tot un mes, 
ja que és una manera de «fomentar 
i promocionar l’oferta cultural» al 
Pas de la Casa.

 Per la seva banda, Luño va posar 
de manifest que les pintures «mos-
tren la captivitat del paisatge natu-
ral en el plànol urbà que hi ha a An-
dorra». A més, va explicar que per a 
ella ha estat molt interessant poder 
participar en un projecte com La cul-
tura no s’atura, ja que ajuda a dina-

mitzar el treball dels artistes locals. 
També va agrair l’oportunitat de po-
der exposar a la sala de la vila encam-
padana i va asseverar que es tracta 
d’un espai ideal per la lluminositat 
i l’amplitud. L’exposició és gratuïta 
i es pot veure durant l’horari d’ober-
tura de l’Oficina de Turisme. H

La mostra ‘Epifanies i 
falsos déus’ es podrà 
veure fins al 3 de març

CULTURA

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

El comú només 
acceptarà els estris d’ús 
domèstic, com poden 
ser neveres, sofàs o 
mobles

MOBILITAT

El cap de Govern, Xavier Espot, as-
sistirà avui, a les 12.00 hores, a la 
signatura d’un protocol per al de-
senvolupament de millores a la 
carretera RN20, a Tarascó (Fran-
ça), presidit pel primer ministre 
francès Jean Castex i el prefec-
te de la Regió Occitana, Etienne 
Guyot. Es tracta d’un text que sig-
na l’Estat francès, el Consell Regi-
onal d’Occitània i el Consell de-
partamental de l’Arieja, que in-
clou un bon nombre de millores 
en el desviament entre Tarascó i 

Espot signa
un protocol 
per a la millora 
de l’RN20

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

L’acte estarà presidit pel 
primer ministre francès 
Jean Castex

Ornolac. La signatura del proto-
col es durà a terme al Centre cul-
tural François Mitterrand de la lo-
calitat de l’Arieja.

DIVERSES INCIDÈNCIES / Cal recordar 
que la carretera RN20 ha patit di-
verses incidències en els darrers 
anys, ja que s’ha hagut de tallar 
per motius de seguretat en diver-
ses ocasions. Aquest fet ha com-
portat l’aïllament del Pas de la Ca-
sa, perquè s’ha hagut de tancar la 
frontera, fet que va ocasionar llar-
gues retencions. H
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Moody’s assigna un perspectiva 
estable i una qualificació Baa2

QUALIFICACIÓ CREDITÍCIA

L’
agència d’avaluació 
Moody’s valora Andor-
ra amb una perspectiva 
estable i una qualifica-

ció Baa2. En la nota publicada per 
l’agència aquest divendres a la nit, 
els avaluadors destaquen la solidesa 
institucional del país i la governan-
ça recolzada per una notable obertu-
ra internacional, així com l’expecta-
tiva que les finances públiques es re-
cuperin gradualment de l’impacte 
de la pandèmia de la covid-19. 

Moody’s assenyala, pel que fa a la 
solidesa institucional, l’alta puntua-
ció d’Andorra en els indicadors que 
l’avaluador considera per a la qua-
litat de les institucions legislatives 
i executives, com ara els Worldwi-
de governance indicators (WGI) del 
Banc Mundial vinculats a l’eficàcia 
del govern, la fortalesa de la socie-
tat civil i el poder judicial. Entrant 
al detall, l’agència d’avaluació po-
sa en relleu la solidesa del marc fis-
cal o l’estratègia integral per adop-
tar els estàndars comuns de la Unió 
Europea, així com l’existència orga-
nismes com l’AFA, l’Uifand o l’AREB. 

33 Imatge d’arxiu d’un ple al Consell General.

MARICEL BLANCH

L’agència d’avaluació posa en relleu la solidesa del marc fiscal o l’estratègia europea del Principat

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

A més, en l’informe s’emfatitza 
la rellevància de la sortida d’Andor-
ra de la llista de la UE de jurisdicci-
ons fiscals no cooperatives el 2018, 
la integració de diversa normativa 
de l’OCDE i l’adhesió a l’FMI l’octu-
bre del 2020. L’agència considera 
que haver esdevingut membre de 

l’FMI enforteix la capacitat institu-
cional del Principat, així com la cre-
ació de reserves internacionals per 
millorar la resiliència davant pos-
sibles escenaris d’estrès. En aquest 
sentit, es recalca que la negociació 
per a l’Acord d’associació amb la UE 
pel seu «potencial d’ampliar l’accés 

d’Andorra al mercat únic i fomen-
tar noves oportunitats comercials i 
de negocis».

Finalment, l’avaluador en el seu 
informe subratlla que el Principat 
compta amb una «economia madu-
ra amb una desocupació estructu-
ralment baixa». H

@PeriodicAND

OSCE-PA

El conseller general socialdemò-
crata Roger Padreny va recalcar 
la necessitat que tots els estats 
que conformen l’Assemblea Par-
lamentària de l’Organització per 
a la Seguretat i la Cooperació a Eu-
ropa (OSCE-PA) promoguin una 
declaració d’emergència climàti-
ca amb la finalitat d’encarar una 
transició basada en energies ver-
des. Padreny, com a membre del 
Consell General de la delegació 
andorrana, va fer aquestes decla-
racions durant el Parliamentary 
Web Dialogue: The Clean Energy Revo-
lution and its Implications for the OS-
CE, celebrat en línia ahir a la tarda. 
L’objectiu és «promoure legislaci-
ons homologades arreu del terri-
tori OSCE que apostin per la trans-
ició energètica; i, en segon lloc, 
promoure tota mena d’acords en 
l’àmbit supranacional i nacional 
que es basin a reconèixer la crisi 
climàtica i la necessitat de realit-
zar accions per combatre-la», va 
indicar el conseller general. Pa-
dreny va exposar que la joventut 
de cada estat membre ha de po-
der participar en aquests debats, 
aprofitant la xarxa de joves parla-
mentaris dins de l’OSCE-PA. H

Roger Padreny 
reivindica els 
joves en la 
lluita climàtica

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

GOVERN D’ANDORRA

33El ministre Torres amb el conseller regional d’Occitània, John Palacin.

Torres i Palacin debaten com 
potenciar el turisme al Pirineu

El ministre de Turisme i Telecomu-
nicacions, Jordi Torres, es va reu-
nir ahir a Tolosa amb John Palacin, 
conseller regional d’Occitània i pre-
sident de l’Agence des Pyrénées. 
Aquesta agència és un organisme 
de nova creació conformat pels dife-
rents departaments i regions france-
sos dels Pirineus i que té, entre altres 
objectius, la promoció turística de la 
zona. A més, vol desenvolupar activi-
tats, projectes, nous usos per enfor-
tir la prosperitat de les nostres valls, 
i potenciar la imatge dels Pirineus i 

potenciar la seva influència a nivell 
nacional, europeu i internacional.

Així, la reunió entre Torres i Pala-
cin es va fer en el marc de col·laborar 
per trobar sinergies a l’hora de po-
tenciar la zona dels Pirineus com a 
destinació turística. En aquest sen-
tit, es va parlar de potenciar esdeve-
niments o desenvolupar productes 
turístics de manera conjunta en àm-
bits com el ciclisme, el senderisme o 
la gastronomia. 

D’aquesta manera, la voluntat és 
fomentar la implicació de tots els 
actors per treballar en la transició 
del turisme de muntanya, tenint en 
compte aspectes com ara la protec-
ció i preservació del medi ambient, 
els recursos naturals i l’adaptació 
al canvi climàtic, entre altres. I més 
tenint en compte que els possibles 

acords que en sorgeixin podrien be-
neficiar-se del fons del projecte Poc-
tefa (Programa Europeu de Xoopera-
ció entre Andorra, França i Espanya 
creat per potenciar el desenvolupa-
ment sostenible al territori fronte-
rer). 

Finalment, Torres i Palacen 
van acordar realitzar diferents re-
unions temàtiques per tractar col-
laboracions específiques; una 
d’elles se centrarà en impulsar l’ac-
cés als Pirineus mitjançant el tren de 
nit que uneix L’Hospitalet-près-l’An-
dorre amb París. Durant la trobada 
d’ahir al matí també es va confirmar 
la participació del director general 
de l’Agence des Pyrénées, Domitien 
Detrie, al Congrés Mundial de Turis-
me de Neu i Muntanya que se cele-
brarà al març al Principat. H

Els dos mandataris 
proposen desenvolupar 
actes i productes conjunts 

REUNIÓ BILATERAL

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY
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La morositat entre empreses és una 
qüestió que genera importants pro-
blemes de tresoreria a qui la pateix, 
a més de suposar un considerable 
en l’àmbit macroeconòmic i estruc-
tural, que en ocasions té causes eco-
nòmiques però també culturals i 
emocional. Per saber una mica més 
sobre aquesta qüestió a Andorra i 
Europa, EL PERIÒDIC ha entrevis-
tat Pere Brachfield, advocat, soci 
director de Brachfield&Asociados i 
director d’estudis de la Plataforma 
Multisectorial contra la Morositat 
(PMcM), que amb Joaquín Marqués-
Pacual, expert en comunicació, ci-
ències polítiques i dret, han escrit 
Manual contra la morosidad, todas las 
claves legislativas (Editorial Aranza-
di, 2022), un treball clau per enten-
dre la morositat empresarial i co-
nèixer de primera mà la legislació 
que s’ha promulgat a nivell euro-
peu i espanyol per combatre-la.

–Què és la morositat empresarial, 
per què es produeix, i en quin tipus 
de pagaments es dona més?
–La morositat és un retard en el 
compliment d’una obligació de pa-
gament per part del comprador, i 
constitueix una lesió del dret de 
crèdit del proveïdor. Ara bé, ha de 
diferenciar-se la morositat de l’au-
tèntic incompliment de l’obligació 
(crèdit incobrable), atès que en cas 
de morositat de compliment, tot i 
que tardà, encara es pot produir.

Les  principals causes es poden 
agrupar en cinc categories: 1) man-
ca de liquiditat i problemes finan-
cers del client; l’empresa deutora 
pateix un desfasament de tresore-
ria entre els cobraments i els paga-
ments, i es produeix un cash flow a 
curt termini negatiu; 2) causes eco-
nòmiques: generalment es tracta 
d’empreses que generen pèrdues 
any rere any o els beneficis de les 
quals són insuficients perquè el ne-
goci sigui viable. La causa més fre-
qüent és una baixada de les vendes, 
fet que provoca una disminució 
dels ingressos d’explotació; 3) cau-
ses circumstancials: el deutor està 
travessant unes dificultats conjun-
turals com pot ser una malaltia, un 
sinistre empresarial (incendi a la 
fàbrica), la pèrdua d’un client im-
portant, l’entrada d’un competi-
dor estranger, o que li hagi afectat 
un concurs de creditors d’un deu-
tor; 4) causes culturals: el deutor, 
tot i tenir diners, no paga perquè 
està mancat d’una cultura empre-
sarial que li dicti que la seva con-
ducta de pagaments ha de ser ètica. 
Aquesta postura del «de moment, 
no pago» ve moltes vegades fomen-
tada per l’entorn social, i 5) causes 
emocionals: alguns deutors que no 
tenen problemes de solvència, no 
paguen per motius emocionals, 
que estiguin enfadats amb el pro-
veïdor per alguna disputa comer-
cial o que hi hagi algun conflicte 
no resolt que hagi deteriorat les re-
lacions.

Pel que fa als tipus de paga-
ments on es dona més, la morositat 
interempresarial acostuma a aug-
mentar o disminuir en determi-
nats sectors per causes conjuntu-
rals. Per exemple, en l’actualitat en 
l’hostaleria s’ha incrementat molt, 
i en canvi les empreses del sector 
comerç n’han reduït considerable-
ment la seva taxa.

contra la morositat en les operaci-
ons comercials; lluita simbolitza-
da per la primera directiva de l’any 
2000 que després s’ha anat refor-
mant sense gaire efectivitat. Quines 
han estat les errades comeses i com 
es poden solucionar?
–Els preceptes clau de la Directiva 
Europea de l’any 2000, i de la Llei es-
panyola de lluita contra la morosi-
tat del 2004 estableixen que els pro-
veïdors poden reclamar interessos 
de demora i indemnitzacions per 
les despeses de recobrament en cas 
de morositat dels seus clients. Pe-
rò en alguns països de la Unió Eu-
ropea (UE), com és el cas d’Espanya, 
els proveïdors no exerciten els drets 
que els atorga la llei per por a perdre 
clients si els hi reclamen. Per neu-
tralitzar els abusos i males practi-

CARMEN SALAS
ESCALDES-ENGORDANY

@PeriodicAND

«La morositat provoca milers 
de tancaments empresarials 
i la pèrdua de desenes de 
milers de llocs de treball»

Pere Brachfield 
Soci director de Brachfield & Asociados Abogados
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miques que perjudiquen seriosa-
ment la rendibilitat, competitivitat 
i supervivència de les pimes provo-
cant milers de tancaments empre-
sarials, i la pèrdua de desenes de mi-
lers de llocs de treball.

–Té la mateixa importància per a pi-
mes que per a grans corporacions?
–En cas de patir morositat, les mi-En cas de patir morositat, les mi-

–Quins són els efectes que genera 
en les empreses que la pateixen?
–La morositat en els pagaments de 
les operacions comercials ocasiona 
a les pimes, microempreses i em-
presaris autònoms greus proble-
mes de tresoreria i inclús pot pro-
vocar una insolvència sobrevingu-
da a molts negocis. La morositat 
genera importants pèrdues econò-

croempreses, petites i mitjanes em-
preses pateixen quantiosos costes 
financers per redreçar la seva tre-
soreria, mentre que les grans em-
preses disposen de major liquiditat 
i de millors recursos financers per 
afrontar-la.

–Les institucions europees porten 
des de principis dels anys 90 lluitant 

«La solució és 
la de França: un 
règim d’infraccions 
i sancions que en 
pocs anys redueixi la 
morositat»

ques de pagament dels compradors 
no és suficient la legislació vigent 
de lluita contra la morositat, a cau-
sa del clima de por que pateixen els 
proveïdors. Conseqüentment, la so-
lució és la que va implantar França, 
on es va aprovar un règim d’infrac-
cions i sancions que en pocs anys va 
reduir considerablement la morosi-
tat. A Espanya, el Grupo Parlamen-
tario Plural va presentar l’any 2020 
una proposició de llei de modifica-
ció de la Llei contra la morositat per 
implantar un règim d’infraccions 
i sancions similar al que existeix a 
França. En conseqüència, si es vol 
reduir la morositat és imprescindi-
ble que aquesta proposició de llei 
arribi a port i que s’aprovi el règim 
sancionador.

–Com valora vostè aquestes dues 
postures (espanyola i francesa)?
–El principal problema que pre-
senta l’actual llei contra la moro-
sitat és que les mesures substanti-
ves contra la morositat que aquesta 
llei regula, –d’una banda, l’exigibi-
litat d’interessos de demora que es 
reporten automàticament amb ti-
pus d’interès de demora que avui 
dia és elevant, i d’una altra, la fa-
cultat concedida al creditor per re-
clamar al deutor una indemnitza-
ció raonable pels costes de cobra-
ment–, en realitat no s’apliquen en 
les operacions entre empreses. En 
suport d’aquesta afirmació tenim 
l’informe sobre morositat publicat 
el 2020 per la Plataforma Multisec-
torial contra la Morosidad (PMcM) 

«Cal un codi de bon 
comportament de 
pagaments per a les 
empreses, atès que 
la promulgació de lleis 
no serà suficient»
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que va fer palès que, en cas de pa-
tir impagaments en les factures, el 
86% dels proveïdors mai o gairebé 
mai van exigir als seus deutors mo-
rosos els interessos de demora que 
estableix la llei i que ara per ara es-
tan al 8% anual; i que el 94% dels 
proveïdors en cas de patir impaga-
ments dels crèdits comercials no 
van exigir als seus deutors indem-
nització legal per costes de reco-
brament, a la qual tenen dret. L’ex-
plicació que ofereix la PMcM per 
aquesta renúncia generalitzada és 
el temor que tenen els proveïdors 
a perdre clients si els hi sol·liciten.

Per la seva part, la Llei francesa 
va establir sancions administrati-
ves en cas que un comprador incor-
ri en morositat. L’incompliment 
pot ser penalitzat amb una sanció 
administrativa de dos milions d’eu-
ros, però la multa pot arribar fins 
als quatre milions d’euros per a les 
persones jurídiques que siguin re-
incidents en l’incompliment dels 
terminis legals màxims establerts 
per la llei. En el cas de persones fí-
siques que siguin emprenedores 
o empresaris autònoms, les sanci-
ons són de 75.000 euros, i poden ar-
ribar fins els 150.000 euros en cas 
de reincidència. Així mateix, estan 
prohibides totes les clàusules con-
tractuals o practiques empresarials 
que tinguin com a efecte retardar 
de manera abusiva la data d’inici 
del còmput dels terminis de paga-
ment, i en cas que una empresa deu-
tora les practiqui, se li aplicaran les 
mateixes sancions administratives 
que s’han establert per a l’incompli-
ment dels terminis de pagament le-
gals. Els resultats d’aquestes mesu-
res per combatre la morositat han 
estat molt positius, ja que abans de 
la promulgació de la llei, a França, 
el termini mitjà de pagament per a 
les operacions comercials era de 66 
dies, i ara, gràcies al règim de sanci-

ons, és de 42 dies.

–Com a expert en la matèria, què 
creu que falta per fer?
–A Espanya existeix un problema 
de deontologia empresarial, ja que 
les pràctiques poc ètiques en els pa-
gaments es troben tan arrelades en 
les empreses que s’han convertit en 
norma, en lloc de ser una excepció. 
Amb aquesta mentalitat és difícil 
erradicar la morositat. Per això, és 
necessari la publicació d’un codi de 
bon comportament de pagaments 
per a les empreses espanyoles, atès 
que la promulgació de lleis no serà 
suficient perquè millorin les practi-
ques de pagament de les operacions 
comercials. A la UE alguns països 
ja han desenvolupat una excel·lent 
promoció de l’ètica en el compor-
tament de pagament de les empre-
ses mitjançant codis de conducta i 
campanyes institucionals.

A més de l’aprovació d’un règim 
sancionador, una proposta és la cre-
ació d’una nova planta judicial con-
sistent en crear tribunals de comerç 
com els que existeixen des de finals 
del segle XVIII a França (tribunaux de 
commerce), que seria una bona mesu-
ra per descarregar els jutjats de pri-
mera instància d’assumptes i agilit-
zar la resolució de reclamacions de 
moltes empreses. Serien tribunals 
especialitzats en jutjar exclusiva-
ment les accions que exercitin em-
preses contra altres empreses en re-
clamació dels seus drets de crèdit. 
La provisió de jutges en aquests jut-
jats es podria realitzar mitjançant 
un sistema similar al quart torn, 
podent optar juristes de reconegu-
da trajectòria i amb més de 10 anys 
d’exercici professional, i que supe-
rin un curs específic en la matèria, 
i que fossin nomenats per la Sala de 
Govern del respectiu tribunal su-
perior de justícia de la comunitat 
autònoma a proposta d’alguna de 

les associacions patronals més re-
presentatives de la comunitat au-
tònoma.

–A nivell espanyol, està prevista la 
creació d’un Observatori Estatal de 
la Morositat Privada. Quina seran 
les seves funcions?
–A França ja existeix fa anys l’Obser-
vatoire des délais de paiement, que 
presenta un informe anual sobre 
l’evolució de les condicions de pa-
gament d’empreses. Aquest infor-
me també permet orientar les ac-
cions preses per les autoritats per 
fer complir millor les disposicions 
de la llei de lluita contra la moro-
sitat, fet pel qual s’ha demostrat la 
seva gran utilitat i ha influït molt 
en les decisions del govern francès 

per combatre la morositat mitjan-
çant normes jurídiques. A Espanya, 
el projecte de llei de creació i crei-
xement d’empreses preveu la cre-
ació d’un observatori estatal de la 
morositat, que s’encarregarà de fer 
un seguiment dels terminis. Aquest 
observatori elaborarà un informe 
sobre la situació dels terminis de 
pagament i de la morositat en les 
transaccions comercials que per-
meti analitzar els resultats i l’efi-
càcia de la present llei. Aquest in-
forme serà presentat i analitzat en 
el Consejo estatal de la PYME. Des-
prés, el govern el remetrà a les Corts 
Generals i serà publicat a la pàgina 
web del Ministeri d’Indústria, Co-
merç i Turisme. L’informe inclou-
rà informació relativa a la situació 
dels terminis de pagament i moro-
sitat de les administracions públi-
ques que serà aportada pel Ministe-
ri d’Hisenda i Funció Pública.

–Hi ha algun país a Europa que ha-
gi aconseguit posar-li fre de mane-
ra individual?
–Els països escandinaus fa molts 
anys que han acabat amb la moro-
sitat en les operacions interempre-
sarials. Com a mostra, dir que els 
terminis mitjans de pagament en 
aquests països estan en torno als 30 
dies, mentre que a Espanya el ter-
mini mitjà de pagament és de 96 di-
es. Com a paradigma de puntuali-
tat i pagar als proveïdors dins d’uns 
terminis reduïts es troba Suècia. En 
aquest país des de fa més de 30 anys 
els clients morosos han d’abonar 
als seus creditors un elevat tipus 
d’interès moratori i a més una in-
demnització per les despeses de re-
cobrament.

–A nivell andorrà, quines són les 
particularitats de la morositat?
–A Andorra, pel fet de ser un país 
petit i pròsper que gaudeix d’esta-

bilitat econòmica de llarga durada, 
existeix en general una bona tra-
jectòria de comportament de paga-
ment de les empreses i un equilibri 
de les relacions entre proveïdors i 
clients. A més, els agents que ope-
ren en els diferents sectors empre-
sarials se solen conèixer i si un pro-
veïdor no coneix a un nou client pot 
demanar referències en el mercat 
sobre el seu comportament de pa-
gaments, por lo que els morosos es 
veuen aïllats i amb dificultats per 
continuar operant.

–Quin sistema s’utilitza per comba-
tre-la? Hi ha manca de normativa le-
gislativa?
–La informació sobre la solvència, 
capacitat de pagament i seriositat 
en el compliment de les obligaci-
ons dels compradors és molt més fà-
cil i ràpida d’aconseguir que en al-
tres països més grans en els quals hi 
ha una infinitat d’agents que parti-
cipen en un determinat mercat. Ai-
xí mateix, la mala reputació és un 
element que, d’una banda, permet 
identificar més fàcilment als possi-
bles morosos i, d’una altra, és un fre 
perquè els clients incorrin en moro-
sitat, ja que el seu comportament 
morós serà ràpidament conegut en 
el sector.

–Creu que en el futur es podrà redu-
ir fins a convertir-lo en un problema 
econòmic residual?
–Jo espero que sigui així, però per 
això és necessari implementar les 
mesures que han funcionat en al-
tres estats europeus. Si una cosa 
funciona bé en un altre país per mi-
nimitzar la morositat, és conveni-
ent adoptar-lo. Ara bé, això són de-
cisions polítiques que han d’adop-
tar els legisladors, que no sempre 
estan por la labor o es veuen influ-
enciats per lobbies o interessos par-
tidistes. H

«Els països 
escandinaus fa molts 
anys que han acabat 
amb la morositat 
en les operacions 
interempresarials»

«A Andorra existeix un 
bon comportament 
de pagament de les 
empreses i un equilibri 
de les relacions entre 
proveïdors i clients»
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T h e  U n i t e d  P a -
rents Platform es-
timates that many 
p a r e n t s  i n  t h e 
Principality are 
reluctant to vacci-

nate their children between the 
ages of 5 and 11. This was stated in 
EL PERIÒDIC by one of the group’s 
spokespersons, Marcel Albós, who 
stated that «there are many pa-
rents who agree to vaccinate the-
ir children if they are older, but in 
the range of 5 to 11 years, I think 
most opinions are that they do not 
want. In this regard, the United 
Parents notes that «it is good that 
the government advises to consult 
with pediatricians, but as Pfizer 
points out, it should be done un-
der medical prescription,» insis-
ting that «one thing is that you gi-
ve your opinion and the other is 
that you receive it, as is done with 
all vaccines». In any case, Albós in-
sisted that they are in favor of vac-
cinating children with previous 
pathologies and that covid may po-
se a greater risk.

Childhood vaccines arrived in 
Andorra last Tuesday, and famili-
es interested in administering the 
drug to children must register. Pri-
or to the Principality, other coun-
tries have been inoculating these 
vaccines with minors, such as the 
United States. For this reason, the 
platform encourages the Execu-
tive to «look at the international 
context and draw conclusions», 
and more specifically, «assess the 
benefit-risk balance of those who 
have been vaccinated and those 
who have not», and above all, «the 
countries that have stopped the 
administration, for what reasons 
have they done so».

Regarding the announcement 
made by the Minister of Health, Jo-
an Martínez Benazet, about a fort-
hcoming relaxation of the restric-

United Parents believe most families 
do not want to vaccinate their children
The group wants to withdraw the screening card, 
which it considers a «hidden covid passport»

Albós points out that the mask loses its 
meaning as immunized children grow up

SCHOOL POPULATION

The European Commission (EC) 
proposed before yesterday to ex-
tend the use of the covid certifica-
te in the European framework for 
one year. The measure is current-
ly in force until June 30th  this ye-
ar, so the institution’s bet is to ex-
tend it until June 30th , 2023. As 
stated in a press release, «the co-
ronavirus continues to infest Eu-
rope and, at the moment, it is not 
feasible to determine the impact 
of a possible increase in infecti-
ons in the second half of 2022 or 
the emergence of new variants. 
The EC therefore calls on the Eu-
ropean Parliament and the Coun-
cil to «deliberate on the proposal 
and adopt it swiftly». «The EU’s di-
gital covid certificate has proven 
to be an effective tool for facilita-
ting free and safe travel,» said Eu-
ropean Justice Commissioner Di-
dier Reynders, but for the time 
being it will allow us to travel sa-
fely around Europe».

At the same time, the EC also 
proposed some changes to the 
regulation of the covid certifica-
te: including high-quality labo-
ratory antigen tests among the 
tests through which a diagnostic 
certificate can be issued; ensure 
that the documents include the 
correct and total number of do-
ses administered in any Member 
State; and provide that certifica-
tes may be issued to persons par-
ticipating in clinical trials of vac-
cines. H

The EC 
proposes to 
extend the 
use of the 
certificate by 
one year

EL PERIÒDIC
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tions in the schools, and in the spe-
cific case of the suppression of the 
screenings, the spokesman for Pa-
rents pointed out that they are 
agree that they be carried out as 
long as they are voluntary. «We thi-
nk it’s good that they aren’t man-
datory and that they don’t just fo-
cus on the kids,» said Albós, ad-
ding that «hopefully workers from 
different, more exposed sectors 
could do it». 

He also highlighted the option 
of a salivary test instead of a nasal 
test, stressing that it would be a 
«less invasive» test. In any case, if 
the screening finally disappears, 
so will the screening card, which 
was criticized by the spokesper-
son. «For me, the screening card is 
still a covid passport hidden,» said 
Albós, who warned that «it is a dou-
ble-edged sword».

NATURAL IMMUNITY /  Another ele-
ment mentioned by Benazet in re-
lation to the lifting of measures 
in the school population was the 
elimination of the compulsory 
use of masks in classrooms. Uni-
ted Parents defended this propo-
sal «as long as the pandemic con-
text allows,» noting that this deci-
sion was already implemented but 
had to be reversed due to the im-
pact of the sixth wave. However, 
Albós recalled that many students 
have been infected and are there-
fore immune. 

As an example, he referred to 
his son’s kindergarten classroom, 
in which «out of 27 students only 
three have not been infected,» and 
stressed that «it makes no sense for 
them to bring the mask in a class 
where 80% of students are natura-
lly immunized. In this way, he sta-
ted that «perhaps what Health is 
waiting for is that 40% of the stu-
dents have become infected, even 
though I think we are already the-
re».

In short, the spokesman for 
the platform emphasized the de-

A 90-year-old person dies with covid, the 147

33  The government reported yes-
terday the death of a 90-year-old 
person infected with covid. Thus, 
although the disease was not the 
main reason for the transfer, he 
added it to the count of victims of 
the pandemic, which stood at 147 
people. In the last 24 hours, 155 

new positives were confirmed - 
out of 36,470 - and 396 more hig-
hs - out of 33,958 -. Thus, the posi-
tive cases were reduced to 2,365, 
of which 16 were admitted to the 
Hospital Nostra Senyora de Me-
ritxell: 12 on the ground floor and 
four in the ICU.

Immediate arrival of children’s vaccines at the hospital.

mand of Catalan pediatricians to 
lift school restrictions due to the 
negative effects on children’s lear-
ning and mental health, and poin-
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ted out that «in the long run and 
for the good of all, we need to get 
back to normal, as Denmark has al-
ready done».
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H
oteliers, tourist accommo-
dation and shopkeepers 
welcome the arrival of the 
casino, or rather the new 

comprehensive leisure center Un-
nic, which is scheduled to open next 
autumn on Prat de the Cross Stre-
et of Andorra la Vella. In this sense, 
they welcome any new tourist offer 
that attracts visitors, but some beli-
eve that more initiatives are needed 
to consolidate over time an attracti-
ve offer and others that, by its type of 
proposal, will not affect them becau-
se future customers of this facility 
are not expected to stay in their esta-
blishments. Regarding the hotel sec-
tor, the director of the Hotel Union 
(UHA), Jordi Pujol, stated that «any 
initiative that brings us more tou-
rists is good, it can be a step forward, 
although in this case it certainly 
has pros and cons». However, «it is 
true that people with a slightly mo-
re powerful economic background 
can bring us, but this is a project that 
must be accompanied by what we 
want to do in general as a country».

A similar statement was made by 
the president of Autèntics Hotels, 
Esther Santuré, who called for a me-
dium and long-term tourism plan, 
as «we must consolidate ourselves as 
a quality tourism destination, and 
quality does not always go associa-
ted with greater purchasing power, 
which is why we need to offer servi-
ces to make this tourism more loyal» 
he said. In this sense, «we need to end 
the image of a low-cost country, and 
the casino can influence us to bre-
ak that image, although there are 
others». In this regard, Santuré de-
nounced the commitment of mass 
tourism and the sale of services at 
lower prices. «This type of tourism 
is unsustainable, it is a model that 
will not last over time,» he predic-
ted, and called for a commitment to 
local tourism that «can spend a few 
days quietly». Finally, he said that 
«the casino is perfect, but more is ne-
eded».

CUSTOMERS ARE NOT FOR THIS / On the 
other hand, the president of the As-
sociation of Tourist Accommoda-
tion Companies (AEAT), Àlex Ruiz, 
predicted that «I don’t think the cli-
ent who comes to our apartments 
will do it for the casino , but rather 
will go to sleep in the central valley, 
in Andorra la Vella or Escaldes-En-
gordany; our customers are not for 
that, but to take advantage of the 
skiing or walking season, but I like 
any new tourist attraction, we’ve se-
en it in other cases. « Ruiz gave the 
example of the Pas de la Casa bingo, 

JOCS SA

33 The façade of the future Unnic leisure center, in Prat de la Creu Street in Andorra la Vella.

Hoteliers and traders are optimistic 
about the future of the casino
They consider the offer to be positive, but some believe that more action will be needed and others will not benefit

TOURISM

«Any initiative that brings 
us more tourists is positive, 
although it certainly has its 
pros and cons»

«It may affect breaking the image of a ‘low 
cost’ country, but it is not enough, it is 
necessary to make a tourism plan in the 
medium and long term»

«I don’t think customers come to 
our apartments for the casino; those 
who do so will rather sleep in the 
central valley»

«We have to be a destination of shows, 
and now we have just a bit, so we 
have a positive outlook on it, however 
everywhere are in deficit»

JORDI PUJOL 
DIRECTOR OF THE HOTEL UNION

ESTHER SANTURÉ 
PRESIDENT OF AUTHENTIC HOTELS

ÀLEX RUIZ 
PRESIDENT AS. TOURIST ACCOMMODATIONS

ROSA PASCUET  PRESIDENT OF THE RIBERAYGUA 
AND TRAVESSERES TRADERS ASSOCIATION

where his clients do not usually go. 
«We’ve seen it, they’re not people 
who come to play,» he said. In addi-
tion, «casinos carry aspects that are 
not exactly ideal, such as drugs».

From the trade sector, said the 

president of the association of tra-
ders of Riberaygua and Travesseres 
- one of the main axes that could be-
nefit - Rosa Pascuet, who referred to 
the offer of complementary leisure 
to the game that will offer the futu-

re installation. « We have to be a des-
tination of shows, now we have just a 
bit, so I see positive to have this added 
value». However, «everywhere [casi-
nos] are in deficit; Maybe it’s positi-
ve here, if they do it is because they 

must believe that it will go well, so if 
they are right, go ahead», he stated. 
However, Pascuet pointed out that 
trade «It’s not at its best, neither he-
re nor anywhere, even though we’re 
still open here, and nowhere else». H

EL PERIÒDIC
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Petits anuncis
Filter i Rossell, 4 (Edifici La Torre)
AD700 Escaldes-Engordany

Anuncis per fax
736 210
Anuncis per telèfon
736 200
Anuncis per e-mail
comercial@elperiodic.ad
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ANDORRA LA VELLA, ELS MARGINETS
Pis de 4 dormitoris, sense mobles amb plaça de 

garatge i traster 1000 euros

ANDORRA LA VELLA, CIUTAT DE VALLS 
Pis de 2 dormitoris, sense mobles reformat 650 euros

ESCALDES-ZONA HOSPITAL 
Pis de 3 dormitoris, sense mobles 1000 euros

Plaça per cotxe petit 55 euros

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com
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Cerca personal pel departament 
tècnic:

- TÈCNIC EN EXTINTORS
- TÈCNIC AJUDANT

Ofereix:

- Jornada laboral completa
- Sou a determinar segons experiència

Enviar currículum a:
vallsegur@andorra.ad

Alta joieria precisa dependenta

Imprescindible idioma francès

Interessades enviar cv al mail:

cellini@andorra.ad
O contactar al tel:

+376 803 585

feina

Fleca Font Ordino
Selecciona

FORNER 
PER A FEINA FIXA

Requisits 
. Nacionalitat Andorrana o bé 
 permís de Residència i Treball en vigor
. Experiència

Interessats enviar cv a
elenaflecafont@gmail.com 

O R D I N O

Jedy Serveis
Proveïm personal qualificat, 

comptem amb tu!

Neteja, reparacions, manteniment, cura de gent gran, 
animació infantil, cura dels petits i molt més

Demaneu pressupost sense compromís!

38 38 98 Jedyserveis@gmail.com

Estem amb tu en tots els imprevistos 
del dia a dia!

Empresa referent, selecciona personal de seguretat 
per al nostre departament del Pas de la Casa.
Per entrevista, contactar per telèfon al número 
802200.

elperiodic.ad
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FAE

Un somni i un orgull. 
Així va resumir la ri-
der andorrana Maeva 
Estevez la responsa-
bilitat d’haver de dur 
la bandera tricolor 
durant la cerimònia 

d’obertura d’aquests Jocs Olímpics 
d’Hivern Pequín 2022, que es va dur a 
terme a l’Estadi Nacional de la capital 
xinesa, també anomenat Niu d’Ocell. 
La corredora de la Federació Andorra-
na d’Esquí (FAE), que va obtenir el seu 
bitllet de manera in extremis per po-
der participar en la competició inter-
nacional, va ser la banderera en l’es-
deveniment que va donar el tret de 
sortida, de manera oficial, al campi-
onat més important per a un espor-
tista pel que a als esports de neu i gel. 

La delegació del Principat va sortir 
en 36è lloc, atenent a l’ordre alfabètic 
xinès, i just per darrere d’Islàndia, en 
un acte que es va allargar diverses ho-
res entre el començament de l’espec-
tacle i la completa desfilada dels més 
de 90 països que tenen els seus repre-
sentants al campionat. «Encara tinc 
la pell de gallina, ha sigut una sensa-
ció increïble. Això serà un record que 
guardaré per a tota la meva vida», va 
declarar Estevez una vegada finalit-
zada la cerimònia per a ella (ja que va 
haver de marxar abans d’hora per po-
der agafar un tren per tornar a la vila 
olímpica, que eren unes tres hores de 
viatge). L’andorrana va finalitzar afe-
gint que «ha sigut un veritable honor 
poder portar la bandera i haver po-
gut desfilar en aquesta inauguració».

L’emoció no es va poder esfumar 
de la ment de la jove competidora, 
que va assenyalar que «encara tinc 
tres hores per acabar de somiar, i 
demà [avui] ja posarem el cap en la 
cursa de dimecres. Ara me n’aniré 
a dormir superfeliç, i demà [avui] ja 

33 Maeva Estevez (dreta) amb Jordi Orteu (esquerra) en el túnel de l’Estadi Nacional de Pequín abans de sortir durant la cerimònia d’obertura.

Somni i orgull
La ‘rider’ Maeva Estevez llueix la bandera d’Andorra en la cerimònia d’obertura que va tenir lloc al Niu d’Ocell

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

JOCS OLÍMPICS 3 PEQUÍN 2022

FAE

33 Verdú al podi a Reiteralm.

Joan Verdú es fa amb la seva 
tercera victòria a la Copa d’Europa

Joan Verdú va tornar a guanyar, i 
novament va demostrar que està en 
un moment de forma espectacular. 
L’esquiador de la FAE es va imposat 
a la Copa d’Europa de gegant de Re-
iteralm (Àustria), consolidant així 
el lideratge de la competició con-
tinental. Verdú va saber lluitar en 
una cursa en què en la primera mà-
nega va ser segon, però on una se-

L’andorrà consolida així el seu lideratge a la competició amb una gran actuació a Reiteralm
EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

gona mànega molt bona li va servir 
per capgirar la posició. L’andorrà va 
completar la cursa amb un temps 
d’1.25.88, mentre que segon ha es-
tat el francès Loevan Parand (+0.73) 
i tercer el seu compatriota Thomas 
Lardon (+0.81).

Amb aquesta tercera victòria 
en Copa d’Europa de gegant, el del 
Principat aferra el lideratge en la 
competició amb 324 punts, ja que 
aconsegueix sumar els 100 punts 

comencem amb els testos de taules 
i més endavant farem els tests de la 
pista».

RIVA, A PEQUÍN/ La ministra de Cultu-
ra i Esports, Silvia Riva, també va es-
tar present ahir a la cerimònia d’in-
auguració d’aquests Jocs Olímpics 
d’Hivern 2022. Riva es va desplaçar 
juntament amb la delegació d’espor-
tistes andorrans que participaran en 
el certamen, així com també amb els 
membres del Comitè Olímpic Andor-
ra (COA), i romandrà a la ciutat xine-
sa fins el pròxim 10 de febrer «amb la 
voluntat de poder donar el màxim 
suport als cinc esportistes del Prin-
cipat», va dir l’Executiu. Així mateix, 
Riva celebrarà diverses reunions bila-
terals amb els seus homòlegs despla-
çats fins a la capital xinesa. H

d’ahir que s’hi afegeixen als 200 de 
les dues victòries de Glungezer i els 
24 que va assolir a Zinal gràcies a 
una 11a posició. En la classificació 
general, el francès Parand s’ha si-
tuat segon amb 206 punts, mentre 
que el finlandès Samu Torsti cau a 
la tercera amb 204 punts.

«Estic esquiant molt bé. Estàvem 
una mica preocupats per les condi-
cions d’avui [ahir] perquè l’últim 
dia va ser molt complicat, però l’or-
ganització ho ha fet molt bé i final-
ment hem tingut una cursa molt 
bona», va declarar Verdú en acabar 
la jornada, mentre afegia que, pel 
que fa a les seves sensacions, «estic 
tenint molta confiança i estic anant 
molt de pressa. Ara marxem cap als 
Jocs per lluitar pel meu país». H

«Estic esquiant 
molt bé, amb molta 
confiança. [...] Ara 
marxem cap als Jocs 
per lluitar pel meu país»

JOAN VERDÚ
ESQUIADOR

33 Els Jocs Olímpics d’hivern 
2022 començaran avui, pel que 
fa a l’àmbit competitiu, per a l’ex-
pedició andorrana. Ho farà amb 
la disciplina d’esquí fons i amb 
Carola Vila com a representant, 
tenint en compte que tant l’es-
port com l’esportista no només 
obriran, sinó que també tanca-
ran la participació tricolor a la ci-
ta de Pequín. Vila és la primera a 
entrar en acció, i serà en la pro-
va de l’skiathlon, amb els quilò-
metres inicials en clàssic i els 7,5 
següents en patinador, i la cursa 
començarà a les 15.45 hores ho-
ra xinesa, les 8.45 hores hora an-

Carola Vila, la primera de la delegació en encetar el certamen

dorrana. D’aquests primers dies 
cal destacar l’intens fred que està 
fent a l’escenari de la competició, 
amb temperatures molt baixes, 
amb fins i tot 20 graus sota zero. 
«Crec que en general hem prepa-
rat bé les carreres amb la prepa-
ració a Andorra. Em trobo bé de 
forma, soc optimista i estic mo-
tivada, i a veure com va dissabte 
[avui] però de moment les sensa-
cions són bones», va declarar Vi-
la, mentre afegia que «és una pista 
bastant dura, però també és veri-
tat que sobretot té pujades llar-
gues i mantingudes, i crec que ai-
xò s’adapta molt a nosaltres».33 Carola Vila a Pequín.

FAE

ESQUÍ 3 COMPETICIÓ

«Encara tinc la pell de 
gallina, ha sigut una 
sensació increïble. Serà 
un record que guardaré 
per a tota la meva vida»

«Ha sigut un veritable 
honor poder portar la 
bandera i haver pogut 
desfilar en aquesta 
inauguració»

MAEVA ESTEVEZ
RIDER
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BÀSQUET 3 LLIGA ENDESA

El MoraBanc vol repetir l’èpica 
contra el Joventut de Badalona

El MoraBanc busca 
repetir l’èpica a la 
Lliga Endesa, en un 
escenari semblant 
al del darrer partit a 

la competició domèstica, davant del 
Reial Madrid a la capital Espanyola. 
Aquesta vegada, els tricolor reben el 
Joventut de Badalona al Poliespor-
tiu, avui a partir de les 20.45 hores, 
en un duel que no serà gaire fàcil 
per als andorrans, i és que la Penya 
s’ha consolidat com un dels millors 
equips que hi ha avui dia a Europa.

És per això que els locals intenta-
ran aferrar-se a totes i cadascuna de 
les circumstàncies que els van fer ob-
tenir la victòria a Madrid, tot i que 
pot haver-hi algun canvi positiu a la 
pista, amb la més que possible tor-
nada de Clevin Hannah al parquet.

Per a l’entrenador del MoraBanc, 
David Eudal, la trobada serà de les 
més complicades fins al moment, 
i és que «el Joventut ha guanyat 10 
dels darrers 12 partits, perdent tan 
sols contra Barça i Madrid, i això par-

33 Paulí, davant de Causeur, en un instant del darrer partit de lliga contra el Reial Madrid.

ACB PHOTO / A. VILLALBA

Els tricolor busquen les mateixes sensacions que van tenir a Madrid per donar un nou cop a la lliga

la del nivell amb el qual estan. A més 
venen de vèncer el Partizan NIS Bel-
grade a l’EuroCup». Tanmateix, per 
a Eudal «hem de fer moltíssimes co-
ses, i molt ben fetes, per tenir possi-
bilitats, i ho intentarem per gaudir 
d’opcions fins al final».

Per al tècnic, la clau passa per una 
mentalitat base. «No crec que pu-
guem estar solament pensant a gua-

nyar, sinó que també hem de pensar 
a fer bé les coses. Estem treballant 
amb això, i el dia del Madrid ens va 
sortir bastant rodó, i el nostre objec-
tiu és fer un partit similar», va expli-
car el del Principat. Un discurs simi-
lar va seguir el jugador tricolor Gui-
lle Colom, que va assenyalar que «la 
Penya és un dels equips que millor 
estan jugant de tota Europa, però 

si traiem el nostre joc, podem gua-
nyar». Colom també va assegurar 
que en el vestidor estan «molt mo-
tivats, ja que sabem que és un par-
tit molt important per a nosaltres, i 
més jugant a casa».

Tant entrenador com jugador es 
van mostrar segurs de poder cap-
girar la situació en la qual es troba 
l’equip, tot i recordar que actual-

DAVID SANSALONI
ESCALDES-ENGORDANY

@DavidSG26

breus
El VPC femení no 
jugarà per abandó rival

L’Atlètic fitxa un 
exPrimera Divisió

RUGBI 3El VPC sènior femení, que 
havia de disputar el seu partit 
corresponent a una nova jorna-
da de la Primera Catalana, demà, 
davant l’RC Sitges, finalment no 
ho podrà fer. L’equip tricolor va 
rebre una notificació per part de 
la federació catalana informant 
que el Sitges farà incomparei-
xença en tots els partits que que-
den d’aquí fins al final de la com-
petició, raó per la qual se l’ha 
eliminat de la lliga, i aquesta 
comptarà amb un equip menys.

FUTBOL 3L’Atlètic Club d’Escaldes 
va presentar ahir de manera oficial 
la seva nova incorporació. Es tracta 
de Víctor Pérez, un jugador que ha 
disputat «més de 3.500 minuts a la 
màxima categoria del futbol espa-
nyol», segons va publicar el club. 
Pérez va formar part d’equips com 
el Levante UD, el Reial Valladolid 
o l’SD Huesca a la Primera Divisió, 
entre altres en diferents categori-
es de menor nivell. «Arriba per aju-
dar-nos a complir els objectius de 
la temporada», va dir l’entitat. 

@FCANDORRA

33 Hevel i Riverola en un entrenament.

L’FC Andorra viatja a San Fernando 
per intentar assaltar la primera plaça

A l’FC Andorra li espe-
ra un nou desplaça-
ment, aquesta vegada 
cap a terres andaluses 
per mesurar-se, de nou, 

al San Fernando, dirigit per l’extri-
color Nacho Castro. Els andorrans 
ja van aconseguir la victòria en el 
partit d’anada, el passat mes d’octu-
bre, gràcies a un solitari gol de Martí 
Riverola a les acaballes del duel. No 
obstant això, el San Fernando (ara 6è 
a la taula) no és el mateix equip que 
es va poder veure a l’Estadi Nacio-
nal, ja que s’han reforçat de manera 

Els homes d’Eder Sarabia es veuran les cares amb el reforçat equip de Nacho Castro

FUTBOL 3 PRIMERA RFEF FOOTTERS

D.S.
ANDORRA LA VELLA

encertada en el passat mercat d’hi-
vern, sobretot amb jugadors d’atac, 
joves, i amb molt de perill.

D’igual manera, els del Princi-
pat gaudeixen d’una motivació ex-
tra, i és que si els homes d’Eder Sa-
rabia aconsegueixen una nova 
victòria aquest cap de setmana po-
drien posar-se líders d’aquest grup 

2 de la Primera RFEF Footters. Sobre 
aquest fet, el mateix Sarabia va de-
clarar que «per poder dormir com 
a primers de grup hem de fer les co-
ses molt bé i, tanmateix, per a asso-
lir aquest fet, es necessita saber què 
hem de fer en cada moment de cada 
trobada». Seguint aquesta referèn-
cia, el basc va explicar que «el nostre 
objectiu principal és estar preparats 
per afrontar cadascuna de les 17 jor-
nades que queden», posant el punt 
de mira en el futur i esperant acon-
seguir els tres punts demà. H

JOVENTUT
BADALONA

MORABANC
ANDORRA

Avui | 20.45 hores
Pista: Poliesportiu d’Andorra

«Hem de fer moltíssimes 
coses, i molt ben fetes, 
per tenir possibilitats, i 
ho intentarem per gaudir 
d’opcions fins al final»

«La Penya és un dels 
equips que millor estan 
jugant de tota Europa, 
però si traiem el nostre 
joc, podem guanyar»

DAVID EUDAL

GUILLE COLOM

ENTRENADOR DEL MORABANC

JUGADOR DEL MORABANC

ment la infermeria del pavelló es tro-
ba plena, tenint en compte la incor-
poració d’última hora de Babatunde 
Olumuyiwa, del qui encara no se sap 
l’abast de les seves molèsties al tur-
mell. Amine Noua, per la seva part, 
tampoc estarà disponible per a Da-
vid Eudal, qui va demanar que, so-
bretot en aquest moment, «l’afició 
ens ajudi, i m’agradaria veure el Po-
liesportiu el més ple possible ara que 
les restriccions han minvat». H

MUNTANYA 3 COMPETICIÓ

L’equip de la Federació Andorra-
na de Muntanyisme (FAM) format 
per Òscar Casal, Carlos Fernán-
dez, Lluis Sanvicente i Ariadna Fe-
nés, es troba a Sierra Nevada dis-
putant el Campionat del Món de 
Snow Running o SkyRun. En la 
cura Vertical d’ahir, Casal va ser 
el corredor destacat, assolint la 8a 
posició amb un temps de 40.54, a 
1.17 del primer classificat. D’al-
tra banda, Fenés va ser 11a en ca-
tegoria femenina, mentre que 
Fernández i Sanvicente van ser 
16è i 24è, respectivament. H

Òscar Casal 
assoleix la 
8a posició a 
Sierra Nevada

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

33 L’equip de la FAM.

FAM

FC ANDORRASAN FERNANDO

Demà | 17.00 hores
Estadi: Iberoamericano 2010

«El nostre objectiu 
principal és estar 
preparats per afrontar 
cadascuna de les 17 
jornades que queden»

EDER SARABIA
ENTRENADOR DE L’FC ANDORRA
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FUTBOL 3 LLIGA MULTISEGUR ASSEGURANCES

Jornada farcida 
d’enfrontaments directes
El líder i el cinquè classificat estan separats per quatre punts i demà els quatre primers s’enfronten entre ells. La UE Santa Coloma es 
medeix al CE Carroi i també s’espera un duel entre els dos equips que lluiten per eludir la plaça de promoció: UE Engordany i FC Ordino

L a Lliga Multisegur Assegu-
rances arriba a l’última 
jornada de la segona vol-
ta de la fase regular amb 

dos fronts oberts com són la lluita 
per jugar el play-off pel títol i eludir 
la promoció. Entre el primer i el cin-
què hi ha 4 punts de diferencia i de-
mà s’enfronten els 4 primers entre 
ells. A més, l’Ordino, sisè, s’enfronta 
a l’Engordany, setè, en un duel entre 
rivals directes per eludir la promo-
ció. La jornada es preveu del tot ani-
mada i els 4 partits seran retransme-
sos en streaming al canal de Twitch 
@fedandfut.

ATLÈTIC CLUB ESCALDES 
FC SANTA COLOMA 
(DIUMENGE,11.00 H.) 
TWITCH FEDANDFUT
RÀDIO VALIRA 93.3 FM

La jornada 14 començarà amb un 
gran duel entre dos equips de la zona 
play-off pel títol. Un FC Santa Coloma 
que té la millor ratxa de la temporada 
amb 6 partits sense conèixer la derro-
ta. Arribarà al cap de setmana havent 
jugat dimecres amb un amarg empat 
contra el FC Ordino. El FC Santa Colo-
ma té encara al màxim golejador de 
la competició tot i que ja son tres els 
partits seguits que porta sense ano-
tar Jaime Grondona. L’Atlètic Club 
Escaldes intentarà aconseguir la seva 
5a victòria consecutiva i acabar entre 
els 4 primers la segona volta. Un Atlè-
tic Club Escaldes que ve de guanyar 
1-2 al Carroi amb remuntada inclosa 
amb dos gols d’Aleix Cisteró. A la pri-
mera volta, l’Atlètic Club Escaldes va 
guanyar 1-3 als colomencs. Un factor 
important podria ser que els escal-
dencs no van jugar entre setmana i ja 
veurem com afecta al cansansi del FC 
Santa Coloma. 

FC ORDINO
UE ENGORDANY 
(DIUMENGE,13.30 H.)
TWITCH FEDANDFUT
DIARI TV

Duel important també a la zona bai-
xa de la classificació entre el FC Or-
dino i la UE Engordany. El FC Ordi-
no que encara no coneix la victòria 
al 2022 intentarà aconseguir els 3 
punts i allunyar-se de la UE Engor-
dany i de la penúltima plaça. La UE 
Engordany tampoc sap el que es gua-

nyar aquest nou any i voldrà aconse-
guir la victòria per apropar-se al FC 
Ordino i sortir de la zona de promo-
ció. Un duel interessant entre segura-
ment els 2 equips que és lluitaran la 
penúltima posició.

INTER CLUB ESCALDES
UE SANT JULIÀ 
(DIUMENGE,16.30 H.)
TWITCH FEDANDFUT
DIARI TV

Un dels partits més destacats d’aques-
ta jornada serà el que enfrontaran 
l’Inter Club Escaldes i la UE Sant Ju-
lià. Dos rivals directes amb els matei-
xos objectius lluitaran per un triomf 
molt important per seguir amb as-
piracions abans d’arribar a l’última 
i definitiva volta de la Lliga Multise-
gur Assegurances. Una UE Sant Julià 
que no perd des del dia 26 de setem-
bre del 2021. L’Inter però, vindrà de 
jugar dijous, amb molts minuts en 
pocs dies a les cames i amb un com-
plicat calendari, on qualsevol punt 
que se’l hi escapi, ho intentaran apro-
fitar tots els equips de la lliga. Un par-
tidàs que pot marcar el futur de tots 
dos equips.

UE SANTA COLOMA 
CE CARROI 
(DIUMENGE,18.30 H.)
TWITCH FEDANDFUT

La jornada es tancarà amb el duel en-
tre el cuer i la UE Santa Coloma que 
intentarà tornar a entrar entre els 4 
primers, posició que van perdre la 
setmana passada amb l’empat con-
tra la UE Engordany i el triomf del 
FC Santa Coloma. Una UE Santa Co-
loma que ha baixat el ritme compa-
rat a la primera volta i vol refer-se i 
tornar al mateix nivell. El CE Carroi 
buscarà una altra vegada guanyar els 
seus primers punts de la temporada 
abans d’acabar la segona volta. El CE 
Carroi porta 2 partits consecutius do-
nant ensurts als líders de la competi-
ció i intentarà aquesta vegada que no 
es quedi només en un ensurt.

Es tancarà la segona volta de la Lli-
ga Multisegur on hi ha molt bons par-
tits  i molts rivals directes s’enfron-
ten per aconseguir els seus objectius. 
Ara la Lliga es posa més interessant 
que mai i qualsevol punt que s’es-
capi a la zona alta serà or pels altres 
equips.

XAVI MIRÓ /FAF

33 A la imatge 
superior Casadesús, 
perseguit per 
Insausti en el duel 
de Copa Inter-Sant 
Julià del mes passat 
que es repetirà 
demà en lliga. A 
la foto inferior: 
l’extrem de l’Atlètic 
d’Escaldes Bolívar 
dirigeix un atanc 
del seu equip en el 
darrer precedent 
contra el FC Santa 
Coloma, en la 
setena jornada.

XAVI MIRÓ /FAF
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Una cua de front 
desgastada deixarà 
nuvolositat alta. Al 
voltant del migdia 
poden haver-hi 
núvols baixos al que 
afectin puntualment 
els cims del nord, 
però no deixaran 
precipitacions.

Demà les altes 
pressions de 
l´Atlàntic guanyaran 
terreny i deixaran 
un dia estable i 
assolellat.

Nuvolositat 
alta
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AGENDA CULTURAL  MÉS INFORMACIÓ A WWW.AGENDA.AD

3 MÚSICA 3 LLETRES  3 TEATRE I DANSA 3 CONFERÈNCIES  3 EXPOSICIONS 3 ACTIVITATS INFANTILS       3 FESTES I TRADICIONS    3 CINEMA      3 DIVERSOS

3 PORTES OBERTES A L’ESTUDI DE MIQUEL MERCÈ
Portes obertes a l’estudi de Miquel Mercè.

DIA I HORA Dimarts 15 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Avinguda de les Escoles, 18
ENTRADA Activitat gratuïta

3 PORTES OBERTES AL TALLER DE L’ARTISTA
ANGEL CALVENTE  
Visita guiada a la galeria i taller de l’artista Angel Calvente.

DIA I HORA Dijous, 10 de febrer a les 19.00 h.
LLOC Espai 29 Galeria d’Art - Taller
Av. del pessebre, 29   
ENTRADA Activitat gratuïta

3 LOS OJOS DE TAMMY FAYE

Als anys 70 i 80, Tammy Faye i el seu ma-
rit, Jim Bakker van crear la xarxa de ca-
denes religioses més gran del món i van 
gaudir d’una immensa popularitat pels 
seus missatges d’amor i prosperitat.

3 EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS 
PERDIDAS

3 LA ABUELA 3 EL MÉTODO WILLIAMS

Un buscavides (Bradley Cooper) es 
compinxa amb una pitonissa (Cate 
Blanchett) per estafar milionaris... Re-
make del film «El carreró de les ànimes 
perdudes»

Susana ha de deixar la seva vida a París 
treballant com a model per tornar a Ma-
drid. La seva àvia Pilar acaba de patir un 
vessament cerebral. Anys enrere, quan 
els pares de Susana van morir, la seva 
àvia la va criar com si fos la seva filla. Su-
sana necessita trobar algú que tingui cu-
ra de la Pilar, però el que haurien de ser 
només uns dies amb la seva àvia, s’aca-
baran convertint en un malson terrorífic.

Biopic sobre Richard Williams, un pare 
inassequible al desànim que va ajudar a 
criar dues de les esportistes més extra-
ordinàries de tots els temps, dos atletes 
que acabarien canviant per sempre l’es-
port del tennis.

3 BELFAST

La pel·lícula, un drama de maduresa 
ambientat als tumults de la Irlanda del 
Nord de finals dels anys 60, segueix el 
jove Buddy mentre navega per un pai-
satge de lluita obrera, canvis culturals 
radicals i violència sectària.

PEL·LÍCULES

E Dolenta       EE Regular       EEE Interessant       EEEE Bona       EEEEE Obra mestra

Cinemes Illa Carlemany
Av. Carlemany, 70. Escaldes-Engordany. Tel.: 892 040.  Venda d’entrades anticipades.

MOONFALL 16.30  19.15  22.15

LA ABUELA 17.00    22.30

LOS OJOS DE TAMMY FAYE 16.45  19.30  22.15 

BELFAST 16.15  20.15 vose

EL CALLEJÓN DE LAS ALMAS...   19.00  22.00

EL MÉTODO WILLIAMS   19.00  22.00

AGENTES 355     22.30

SPIDER-MAN: NO WAY HOME   19.30

LUNÁTICOS  17.45

CANTA 2 16.15

MOONFALL EEEE
EL MÉTODO WILLIAMS EEE
LA ABUELA EEEE
LOS OJOS DE TAMMY FAYE EEE
SPIDER-MAN: NO WAY HOME EEEEE

La nostra recomanació

WWW.
Vegeu el vídeo promocional d’aquesta 
pel·lícula al codi QR

Una força misteriosa colpeja la Lluna 
fora de la seva òrbita i l’envia directa-
ment contra la Terra. Unes setmanes 
abans de l’impacte, l’ex astronauta 
Jo Fowler creu tenir la clau per salvar 
el planeta.

MOONFALL

ESTRENA
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Transports
ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 
/ 17 / 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a diven-
dres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 
/ 16 / 18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

AVÍS IMPORTANT (803 789)
 Andorra-Barcelona: 

Andorra-Aerop.Toulouse-Est. Matabiau: 5.00, 10.00, 15.00h
Est. Matabiau-Aero. Toulouse-Andorra: 10.30, 15.00, 19.30h
* Obert les 24 hores. Consultar: 803 789

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport: 3.30 / 6.15 / 8.15 /
 11.15 / 13.15 / 15.15 / 16.15 / 18.15 / 20.15 / 22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
9.30 / 11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 / 21.30 / 23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 7.45 
/ 9.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 21.45 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra:6.15/8.15 
/10.15/11.45/13.45/15.45/18.15/20.45/22.15/23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

And.Estació T2 T1
5.00h 8.00h. 8.15h.
7.00h 10.00h 10.15h
9.00h 12.00h 12.15h
11.00h 14.00h 14.15h
13.00h 16.00h 16.15h
15.00h 18.00h 18.15h
17.00h 20.00h 20.15h

T1 T2 And.Estació
10.00h 10.15h 13.15h
12.00h 12.15h 15.15h
14.00h 14.15h 17.15h
16.00h 16.15h 19.15h
18.00h 18.15h 21.15h
20.00h 20.15h 23.15h
22.00h 22.15h 01.15h

DISSABTE, 5 DE FEBRER DEL 2022

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

Farmàcies de 
guàrdia

Dissabte 5 
F. Margalef 

Av. del Pessebre 24 
Escaldes-Engordany

Tel. 821512

Diumenge 6 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dilluns 7 
F. Sant Ermengol
C/ Bra. Armengol 7, 

Andorra la Vella
Tel. 818323

Dimarts 8 
F. Valira 

C/ Prat de la Creu 15-25 
Andorra la Vella

Tel. 829160

SUDOKU  

Solucions:
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Fàcil:

Normal:

Difícil:

Programació tv

ANDORRA TV

08:00
InfoNeu

08:40
Jocs Olímpics d’hivern Beijing 2022: 
Skiatló femení

09:45
Club Piolet

10:45
InfoNeu

11:00
Exercicis físics per a la gent gran

11:15
InfoNeu

13:00
Andorra Actualitat (RNA)

13:20
El Trànsit

13:40
El Trànsit

13:45
Informatiu migdia

14:10
El Trànsit

14:50
La Terre vue du Sport

15:00
Informatiu migdia

15:25
Club Piolet

16:25
Informatiu migdia

16:50
Exercicis físics per a la gent gran

17:05
Jocs Olímpics d’hivern Beijing 2022: 
Skiatló femení

18:10
El Trànsit

19:40
Club Piolet

20:40
El Trànsit

20:45
Informatiu vespre

21:10
Jocs Olímpics d’hivern Beijing 2022: 
Skiatló femení

22:15
La rèplica

23:00
Crèdit Andorrà GSeries

23:25
El cafè dels matins

Jocs Olímpics d’hivern 
Beijing 2022: Cerimònia 
d’obertura

08.40
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INTER CLUB D’ESCALDES

Pau Bosch és jugador de l’Inter Club 
d’Escaldes a la Primera Divisió del futbol an-
dorrà. Nascut a Fondarella (Lleida, Espan-
ya), va arribar al club escaldenc en la tempo-
rada 2020-2021 sent, des d’aquell moment, 
un dels homes fixos sobre la gespa. Ara, in-
discutible per a Fede Bessone, Bosch busca 
continuar gaudint del futbol al Principat.
 
–Com va començar amb el futbol?
–Sempre hem sigut una família de futbol. El 
meu padrí va ser jugador també, a les cate-
gories inferiors del Saragossa, al meu pare 
sempre li ha agradat aquest esport i el meu 
germà també ha jugat.

–Compta amb molta experiència a la Sego-
na B espanyola, però també va tenir el seu 
moment a Hong Kong, no?
–Si, al Kitchee. Vaig marxar de Lleida i vaig 
provar sort a l’estranger. Van ser sis mesos 
on vaig aprendre moltíssim i personalment 
recomano a qui tingui l’oportunitat que ho 
faci, perquè aprens molt, tant en l’àmbit 
professional com en el personal.

–Com arriba a l’Inter?
–Des de l’Atlètic Lleida. Estava allà per com-
paginar millor les oposicions per a Mosso 
d’Esquadra, però la pandèmia va sembrar 
una mica d’incertesa en els clubs més hu-
mils. Aleshores, em va arribar una oferta de 
l’Inter i des d’aquell moment que han com-
plit amb tot l’establert i estic molt content.

–Està a gust al país?
–Absolutament. De fet, jo hauria d’haver tor-
nat al Lleida, ja que era una cessió, però em 
vaig adaptar molt bé a Andorra i vaig deci-
dir quedar-me i renovar amb l’Inter. Si torno 
a Catalunya és perquè he aprovat les oposi-
cions i serà el moment de dir adeu al futbol.

–Quan li queda a Pau Bosch en aquest món?
–Tinc 33 anys, així que penso que no molt 
(riu). Al cap i a la fi, m’encanta poder viure 
del que m’agrada, però tots sabem que el fut-
bol no dura per sempre, i hem de buscar al-
ternatives.

–Si li sorgís l’oportunitat, seguiria laboral-
ment lligat al futbol?
–M’ho han preguntat molt, però sem-

«L’Inter d’Escaldes no sols fitxa 
jugadors, sinó també persones»

G
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pre dic que en aquest moment no em veig 
d’entrenador o qualsevol altra sortida que 
pugui tenir aquest món. A més, els contrac-
tes, normalment, solen ser de curta durada, 
i pensant en la meva família vull proporcio-
nar-los una mica més d’estabilitat.

–Segueixen sent l’equip a batre.
–Estem fent bones temporades, i aquesta, de 
moment, va molt bé. Cada any la lliga comp-
ta amb un nivell més elevat, però continua-
rem lluitant per seguir a dalt.

–Què té l’Inter com a equip que el diferenciï 
de la resta?
–No estic als altres vestidors, però sí que puc 
dir que quan un equip està unit dins i fo-
ra del camp, els resultats són molt millors. 
L’Inter d’Escaldes no sols fitxa jugadors, si-
nó també persones, i aquest crec que és un 
factor diferencial que a més puc assegurar 
que és cert perquè estic vivint-ho. H

Pau
Bosch
JUGADOR DE L’INTER CLUB 
D’ESCALDES

De tots els moments, 
poder jugar amb el seu 
germà és el que recorda 
amb més estima.

PER
David
Sansaloni

8 420565 104005
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